
Pomurska metropola - najdražje mesto?
_____________________ Hran 6 Rezervirano za 

urednika
v uredništvu v zadnjem času opažamo, da je ak

tivnost naših dopisnikov iz krajevnih skupnosti ne
koliko popustila. Res je sicer, da v zimskem času ni 
kakšnih večjih delovnih akcij, so pa zato marsikje 
toliko bolj aktivni na drugih področjih. V prenekaterem 
kraju je zaživela aktivnost na kulturnem področju, 
potekajo različni tečaji in druge akcije, zato vas va
bimo, da nam pošljete o tem krajša poročila. Morda bo 
kakšna akcija v vašem kraju spodbudila tudi druge, da 
se odločijo zanjo.

medsebojnih pravic in ohvez- 
hosti v zvezi z ustanovitvijo 
in delovanjem muzeja Ta
borska gibanja na Sloven
skem, ki bo v Ljutomeru, je 
minil v zelo slovesnem 
vzdušju. Še posebej zato, ker 
je takoj po podpisu osrednji 
odbor za ustanovitev muze
ja, kateremu predseduje 
predsednik RK SZDL Mitja 
Ribičič, na krajši seji reševal 
nekatere zaključne program
ske in vsebinske rešitve mu
zejske zbirke. Tovariš Mitja 
Ribičič je poudaril pomen 
podpisa dogovora in dejal, 
da je to nov način reševanja 
podobnih vprašanj.
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In te kriterije naj bi občina Murska Sobota letos 
presegla, čeprav živi tukaj več kot 50 odstotkov 
kmečkega prebivalstva, ne bi pa mogli trditi, da je 
soboška občina izrazito industrijska.

| ENERGETIKA ALI HRANA?
Člani gornjeradgonskega IS so sicer na svoji 

zadnji seji zgolj informativno obravnavali potek do- 
g= sedanjih aktivnosti za vsestransko izkoriščanje reke 
M Mure, a so vendarle menili, da se bo za konkretno 
H= uresničevanje nekaterih načrtov, ki sicer v tem sred- 

njeročnem obdobju še niso predvideni, potrebno še 
veliko veliko dogovarjati. Dosedanje študije o pred- 
videni izgradnji elektrarn na reki Muri, nekaj bi jih naj 
zgradili v sodelovanju s sosednjo Avstrijo, so namreč 

=8 predvidevale tudi čelno akumulacijo v zgornjem delu 
=H Apaške doline. Tako naj bi po eni izmed variant na naši

strani »potopili« okrog 500-hektarjev plodne zemlje in 
W v Avstriji okrog 400 hektarjev. Ob tem pa se poraja 
= seveda umestno vprašanje, kaj postaviti v ospredje- 
= energetiko ali kmetijstvo?

0 PROBLEMIH MLADINE
Občinska konferenca ZSMS Lendava se že dalj 

časa pripravlja na programsko konferenco o druž- 
beno-ekonomskem položaju mladih v občini. O tem so 
razpravljali tudi na posvetovanju sekretarjev osnovnih 
organizacij in sklenili, da bodo v vsaki osnovni orga
nizaciji pripravili podrobno analizo o reševanju pro
blemov mladih. Najčešči pa so stanovanjska proble
matika, udeležba mladih v samoupravljanju v organi
zacijah združenega dela in krajevnih skupnostih. 
Posebno pozornost bodo namenili tudi položaju 
kmečke mladine, saj bi z ustanovitvijo aktivov mladih 
zadružnikov lahko veliko doprinesli k napredku 
kmetijstva v občini. Člani predsedstva občinske kon
ference so obiskali nekatere osnovne organizacije in 
se seznanili z njihovim delovanjem, to pa je bila tudi 
dobra podlaga za izdelavo analize o družbeno-eko- 
nomskem položaju mladih.

ZA VEČ HRANE
Tudi od zasebnih kmetijskih proizvajalcev je od

visno, ali bodo v ljutomerski občini lahko uresničili 
nekatere velike naloge na kmetijskem področju. Po
večanje proizvodnje hrane je v tej pomurski občini v 
prihodnjih letih prioritetna naloga, kmetijska proiz
vodnja pa naj bi se po nekaterih načrtovanjih povečala 
za okrog 4 odstotke. Zato si bodo morali tako družbeni 
kot zasebni proizvajalci prizadevati, da povečajo 
proizvodnjo z uvajanjem sodobnejše in tržno usme
rjene poljedelske proizvodnje, s pridobivanjem novih 
plodnih površin — veliko tovrstnih nalog so v tej občini 
v preteklem obdobju že uresničili — ter melioracijami 
in komasacijami. Potrebno bo tudi povečati rastlinsko 
proizvodnjo, govedorejo in prašičerejo, sevedapa tudi 
ustrezno zvišati višino sredstev za te namene.

Kurbus

M. J.

Zima je čas, ko se kmetje lotijo 
tistih opravil, za katera v se
zoni kmečkih del ni Časa. Po
leg kolin je izdelovanje olja 
gotovo eno najprijetnejših 
opravil, še posebej takrat, ko v 
oljarni zadiši po bučnem olju. 
Posnetek smo napravili v 
oljarni v Krogu, kjer so nam 
povedali, da se je sezona šele 
pričela in bo trajala tako dol
go. dokler izpod stiskalnice ne 
bo pritekel zadnji liter olja. 

Foto: Albert A.

Jani D.

V Ljutomeru

Muzej 
taborskega 
gibanja na 

Slovenskem
Pred nekaj več kot sto leti, al i točneje 9. avgusta 1868, 

je bil v Ljutomeru prvi slovenski tabor, kjer se je slovenski 
narod izrekel jasno in glasno za svoje pravice, ki mu 
pripadajo. Tako je bil narejen velik korak k osvobajanju 
izpod tujega jarma. Sto let pozneje je Ljutomer zopet 
prizorišče pomembnega premika tudi na področju tabor
skega gibanja. Tu je namreč vznikla ideja o ustanovitvi 
muzejske zbirke, ki bi prikazovala takraten čas, takratno 
obdobje, borbe za to, kar imamo danes. Vsekakor je ravno 
Ljutomer, s svojo pestro in bogato zgodovino, primeren 

i kraj za muzejsko zbirko. Hkrati pa pomeni ustanovitev 
'■ muzeja v Ljutomeru uresničevanje politike o policentrič

nem razvoju kulturnih dejavnosti, ki imajo pomen tudi za 
hitrejši razvoj manj razvitih občin.

V četrtek je trinajst slovenskih občin. Narodni muzej 
iz Ljubljane, občinska kulturna skupnost. Kulturna sku
pnost Slovenije. Raziskovalna skupnost Slovenije in 
Ljutomera ter Pokrajinski muzej iz Murske Sobote pod
pisalo dogovor o ureditvi medsebojnih pravic in obve
znosti v zvezi z ustanovitvijo in delovanjem muzeja ta
borskih gibanj, ki bo v Ljutomeru. Po podpisu tega do

lgovom je osrednji odbor za ustanovitev muzeja pod 
predsedstvom predsednika RK SZDL Mitje Ribičiča 
pričel svojo sejo. V uvodni besedi je tovariš Ribičič 
spregovoril o pomenu današnjega podpisa dogovora. 
Med drugim je dejal naslednje:

Mislim, da gre za poseben sporazum, lahko bi rekli, da 
gre skoraj za vzorec nekega Sporazuma med občinami, ki 
združujejo rre svoje sile, predvsem moralne in druge, zato da 
bi se resnično lotili urejevanja gradiva, ki je prav gotovo 
širšega pomena za celo našo republiko in našo zgodovino, 
zalo mislim, da je to dobra stvar in da bi na podlagi vzgleda 
takega sporazuma lahko tudi v prihodnje širše urejali 
vprašanja muzejskih zbirk ne samo na področju stare zgo
dovine. ampak tudi na področju sodobne zgodovine, na 
področju naše socialistične revolucije in našega gospodar
skega in kulturnega razvoja.«

Profesor Vinko Rajšp je na kratko predstavil vse
binsko zasnovo muzeja; Muzej taborskega gibanja na 
Slovenskem v Ljutomeru bo prikazoval to gibanje na 
Slovenskem s slikovnim materialom, eksponati in litera
turo. ki je vezana na taborska gibanja, in tisto, ki obra- I 
vrniva razvoj slovenskega narodnostnega vprašanja v 
najširšem smislu.

Hkrati bo muzej populariziral našo nacionalno 
zgodovino v takratnem obdobju z gospodarskih, socialnih 
in širših političnih vidikov ter prikazal narodno zave- | 
dnost. pogum in odločnost Slovencev za uveljavitev svojih 
nacionalnih pravic. Ob tem bo posebej ovrednoten tudi 
pomen taborov za novejšo zgodovino. Muzejska zbirka 
bo osnova za znanstveno delo. V ta namen bo izdana tudi 
monografija vseh taborov na Slovenskem, ki bo podlaga 
za podrobno muzeološko delo in znanstvenoraziskovalno 
delo v naslednjem obdobju.

In ravno zato, ker bo muzej prikazoval taborska 
gibanja, ki so bila tako pomembna za razvoj slovenskega 
narodnega vprašanja, je bil na seji podan predlog, da se 
muzej poimenuje po možu, kije ta vprašanja podrobno 
obdelal — po Edvardu Kardelju. Sklep seje je, da odbor 
čim prej pošlje vlogo komisiji za poimenovanje pri RK 
SZDL.’

Na koncu pa so predstavniki skupščine občine Lju
tomer prisotne seznanili tudi o programski usmerifvi 25. i 
praznika občine, kije tesno povezana z otvoritvijo mu
zeja. Do tega dneva naj bi'bila muzejska zbirka pripra
vljena za otvoritev. Predlogje bil z manjšimi popravki tudi 
sprejet, Ljutomer pa bo tako bogatejši za še eno kulturno ! 
dobrino.

Dušan Loparnik



Spet stara pesem

Japonska afera
Dogo ZAKAJ POz orožjem

LAŽJI POTI?voljeno

Nove cene

[ PISMO IZ BEOGRADA

Reagan štirideseti
predsednik

AKTUALNO DOMA

Telegrami

VEDNO BLIŽJE KONGRESE
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IN PO SVETU

Morda je do napada na naše 
zgodovinarje prišlo zato, ker so 
v zborniku navajali besede in 
misli G. Dimitrova, V. Kolaro-

nega olja 13,00 dinarjev, ciga
rete pa so se v poprečju po
dražile za 2,70 dinarjev. Naj
bolj se je dvignila cena tistim 
vrstam cigaret, ki niso izdelane 
po jugoslovanskih standardih.

Ena od temeljnih nalog 12. 
kongresa ZKJ, ki bo čez pol
drugo leto, bo ugotovitev bi
stvenih vprašanj strategije in 
taktike politike ZKJ na tistih 
točkah našega socialistične
ga samoupravnega razvoja, na 
katerih se pojavljajo določeni- 
problemi. Predvsem gre, kakor

Tako velja po novem škatlica 
marbora, kenta in lorda 26,00 
dinarjev, milde sorte 20,00 
dinarjev, domače cigarete pa 
stanejo: ronhil 18,00 dinarjev, 
filter 57 14,50 dinarjev, zeta 
10,90 dinarjev, morava 12,80 
dinarjev, drava 7,30 dinarjev, 
ibar 9,40 dinarjev itd.

vse meje znanstvene vesti”, da 
,,dogodke in dejstva razlagajo 
tendenciozno” in da ,,grobo 
ponarejajo zgodovinsko resni
co”.

Ne smemo prezreti, da 
bomo med 12. kongresom že v 
drugem letu uresničevanja 
srednjeročnega načrta razvoja 
države. Zato je treba poldrugo 
leto, kolikor je še ostalo do 
kongresa, izrabiti za še bolj 
odločno zmanjšanje investi
cijske, skupne in splošne po
rabe, za uravnoteženje plačil
ne bilance in odpravo drugih 
vzrokov, katerih posledica je 
ekonomska nestabilnost.

Da bi se zbralo dovolj sred
stev za proračun federacije je 
bilo potrebno povečati promet
ni davek in zato se je podražila 
vrsta izdelkov kovinske, ne
kovinske, lesne, papirne, ke
mične industrije, gradbeni in 
elektroinstalacijski material, 
alkoholne pojače in drugo. 
Nove (višje) cene veljajo tudi za 
bencin in naftne derivate. 
Bencin 98 oktanov stane od 
četrtka naprej 26,00 dinarjev, 
86 oktanski bencin 24,00 dinar
jev, dieselsko gorivo 22 dinar
jev, maloprodajna cena kuril-

Leta 1978 je bilo v Kruševu 
ob 75-letnici ilindenske vstaje 
posvetovanje jugoslovanskih 
zgodovinarjev, pred kratkim pa 
je v Skopju izšel poseben 
zbornik za zgodovino bolgar
ske akademije znanosti 
Istoričeski pregled je bilo to za 
povod, da je ponovno poskušal 
»dokazati"' bolgarsko naravo 
makedonskega naroda, njegove 
zgodovine in kulture.

Omenjeni časopis naslavlja 
na naše zgodovinarje ostre očit
ke in pravi, da so »prekoračili

katerih prihaja v funkcionira
nju nekaterih sistemskih reši
tev na področju ekonomskih 
odnosov, pri uveljavljanju na
čela svobodne menjave dela, 
pri zmanjševanju vloge admi
nistrativnih posegov države v 
gospodarstvo in pri nadaljnji 
afirmaciji samoupravnega 
sporazumevanja in družbene
ga dogovarjanja, pri funkci
oniranju enotnega jugoslo
vanskega tržišča.

RIM — Organizacija 
združenih narodov za pre
hrano in kmetijstvo FAO 
ocenjuje svetovno trgovino 
z žitom v sezoni 1980-81 
na rekordnih 188 milijonov 
ton, kar je za pet milijonov 
več kot v lanski sezoni.

PEKING — Neuradno 
se je izvedelo, da bodo ob 
deseterici obtoženih proti- 
revolucionarjev izrekli 
smrtno kazen Mao Zedon- 
govi vdovi Kiang Quing in 
njenemu glavnemu sode
lavcu Janu Cunčaoju. Izvr
šitev kazni naj bi odložili 
za dve leti, da bi jima dali 
priložnost za kesanje.

poudarjajo v gradivih, pripra
vljenih za sejo CK ZKJ, za 
nadaljnji razvoj in utrjevanje 
odločujoče vloge delavskega 
razreda in združenega dela v 
celotni družbeni reprodukciji 
in izgradnji dohodkovnih od
nosov. Nedvomno bo treba 
analizirati vzroke težav, do

Zbor republik in pokrajin 
skupščine Jugoslavije je v 
nadaljevanju decembrske 
seje sprejel odlok o enotni 
projekciji devizne bilance 
Jugoslavije za tekoče leto. 
Bilanca je stabilizacijske 
narave. To potrjuje tudi dej
stvo, da bo plačilni primanj
kljaj države, če bosta bilanci 
uresničeni, dosegel 1,8 mili
jarde dolarjev, kar je manj 
kot leta 1980.

Uvoz reprodukcijskega 
materiala in surovin z 82 
odstotki celotnega predvide
nega uvoza bo zelo verjetno 
zadovoljil vse potrebe. Samo 
deset odstotkov uvoza pred
videvajo za opremo, kar je 
precej manj kot lani, komaj 
osem odstotkov pa bo šlo za 
uvoz predmetov široke po
trošnje.

Z izvozom naj bi krili 63 
odstotkov uvoza. V Sedanjih 
razmerah je to zadovoljivo. 
Sicer pa računajo, da bomo v 
letošnjem letu vsak mesec 
izvozili skoraj za milijardo 
dolarjev.

BONN — V ZR Nemči
ji je v preteklih dveh deset
letjih v prometnih nesre
čah izgubilo življenje 30 
tisoč otrok.

O teh in drugih aktualnih 
vprašanjih bodo govorili tudi 
na 3. kongresu samoupra- 
vljalcev Jugoslavije, ki bo ju
nija letos. Priprave za ta korf- 
gres, ki so se že začele, bodo 
prav gotovo prispevale tako k 
uveljavitvi pozitivnih izkušenj 
kot k ugotovitvi pravih vzro
kov sedanjih težav. Ni dvoma, 
da bodo stališča in ocene tega 
najvišjega zborovanja sarno- 
upravljalcev koristni tudi za 
pripravo 12. kongresa ZKJ.

va, D. Hadžimatšva, 
Pavlova in drugih vidnih 
bolgarskih osebnosti, ker so 
objavili dokumente bolgarske 
vlade, bolgarske KP in ministr
stva ljudske prosvete o 
makedonskem narodu, njegovi 
zgodovini in zlasti obstoju ma
kedonske nacionalne manjšine 
v Bolgariji.

Z izvozom orožja v Južno Korejo se japonska družba 
»Hota Hagane« ni skregala samo z odločitvijo Japonske, 
da ne bo izvažala orožja, temveč je to odkrit napad na 
interese Japonske, saj gre orožje na tista območja sveta, ki 
so bogata z nafto.

»Hota Hagane« že nekaj let izvaža cevi za havbice in 
minometalce. Javnost na Japonskem je ogorčena, saj 
se je država že leta 1967 izrekla proti prodajanju orožja. 
Tisti, ki odobravajo izvoz orožja, so prišli na dan s svojimi 
argumetni. Če bi bila proizvodnja orožja še večja kot 
trenutno je — pravijo — bi se zmanjšali proizvodni stroški, 
s tem pa bi se zipanjšal prispevek posameznega Japonca za 
lastne obrambne stroške. Povečano proizvodnjo pa je 
mogoče zagotoviti samo s povečanim izvozom.

TAIF — Saudski zuna
nji minister je zavrnil go
vorice, da je Saudska Ara
bija dala Pakistanu 800 
milijonov dolarjev za 
proizvodnjo »islamskke 
atomske bombe«.

VVASHINGTON - 
Neki visoki funkcionar 
bivše ameriške administra
cije je izračunal, da bi v 
splošnem atomskem spo
padu med ZDA in Sovjet
sko zvezo izgubilo življenje 
164 milijonov Američanov 
in nekaj čez 100 milijonov

prebivalcev ZSSR.
ATENE — Prebivalci oto
ka Kreta so protestirali, 
ker se je v lirična otoku 
zasidralo 18 ameriških voj
nih ladij in ena letalonosil- 
ka

MILANO — Tu so 
aretirali šest ljudi, za kate
re menijo, da so pripadniki 
organizacije »Prima linea« 
(prva linija).

V Županji so 5. julija lani začeli graditi novo tovarno 
kombajnov. Dve milijardi dinarjev so zbrali Djuro Djakovičiz 
Slavonskega broda. republiški sklad Hrvatske za nerazvite 
občina Županja, regionalna trgovina, sodelovalo pa bo menda 
tudi kmetijstvo. Prihodnje leto, obljubljajo, bodo proizvedli že 
sto kombajnov, leto dni pozneje'petsto, nato pa vseh tisoč 
načrtovanih.

Pravijo, da je petsto zaposlenih za nerazvito območje 
veliko. Zaradi tega marsikje gradijo tovarne, kakršne koli že in 
po možnosti brez lastne odgovornosti. Tako je tudi v Županji. 
Kombajne bodo gradili po zahpdnonemški licenci firme 
FAHR. Začetni proizvodni program predvideva dva tipa — 
večji »1600« in manjši »700«. Zavod za raziskovanje trga v 
Zagrebu obljublja prodajo okrog 700 kombajnov na domačem 
tržišču (ob 1500 kombajnih znamke »Zmaj«), za ostalo va bo 
poskrbel partner iz tujine, ki da je že zagotovil izvozno tržišče 
za to našo, se pravi njihovo, proizvodnjo pri nas, v karje ta tuja 
firma vložila 15 odstotkov vrednosti investicije.

Tovarna torej raste, ob njej pa tudi nesporazumi, kajti v 
zemunski tovarni »Zmaj« trdijo, da je to nepotrebna 
podvojitev zmogljivosti, ob čemer dokazujejo, daje njihova 

proizvodnja kombajnov racionalnejša, saj jih izdelujejo na 
osnovi domačega znanja iz domačih sestavnih delov, lotevajo 
pa se že tudi proizvodnje novih domačih tipov kombajnov — 
supervelikih Z — 190 in Z — 120.

V torek ob dvanajstih po tamkajšnjem času (ob 18. uri 
pri nas) je svečano zaprisegal 40. predsednik ZDA Ronald 
Reagan. V svojem nagovoru ljudstvu je novi predsednik 
omenjal predvsem potrebo po povečani samozavesti Ame
ričanov in odpravi gospodarskih težav. O mednarodnih 
problemih ni veliko povedal.

Kljub vsemu blišču, kije spremljal uradno imenovanje 
novega predsednika, ostaja v senci vsega blišča, in dobrega 
razpoloženja preveliko število nerešenih vprašanj in pro
blemov. da bi bilo moč jemati optimizem noVe garniture na 
ameriškem vrhu za upravičen.

Dosedanji predsednik Carter se bi vrnil v Georgijo, kjer 
je bil nekoč guverner. Pravijo, da se bo sedaj za to mesto 
potegovala njegova žena.

Samo nekaj minut po končani inavguralni ceremonji v 
Beli hiši, sta se s teheranskega letališča dvignili dve alžirski 
letali, ki sta popeljali ameriške talce svobodi nasproti.

Največja neznanka bodoče politike predsednika Re
agana je njegovo stališče do držav v razvoju. Nekatere 
napovedi glede tega niso bile spodbudne in utegnejo po
meniti. da so ZDA začele opuščati dosedanje poskuse, da bi 
razumele potrebo po družbenih spremembah v državah v 
razvoju in da je ne razlagajo samo kot nevarnost za svoje 
interese in politiko.

TALCI NAPOSLED 
NA PROSTOSTI — 
Po uspešnem posre
dovanju neuvrščene 
Alžirije je bil sklenjen 
ameriško-iranski spo
razum o izpustitvi tal
cev, in sicer v obliki 
deklaracije alžirske 
vlade, ki sta jo potrdila 
Vashingtonin Tehe
ran. ZDA so se obve
zale. da bodo debloki
rane iransko imetje in 
ustavile vse sodne po
stopke glede terjatev 
do iranske vlade. Na 
posnetku trije izmed 
talcev, ko izstopajo iz 
letala v oporišču v 
Rhein-Main pri 
Frankfurtu. Telefoto: 
LIPI.

Tovarna »Zmaj« doslej ni imela konkurence, a čim jo je 
začutila, seje pojavila bojazen, da bo na tržišču postala zmeda, 
in sicer podobno kot je bilo s podvojitvijo proizvodnih 
zmogljivosti traktorjev. Na podlagi takih tez so začeli razprave 
v okviru gospodarskih zbornic. Nekaj neuspešnih sestankov je 
že bilo, kajti dogovarjati so se začeli šele potem, ko so novo 
tovarno kombajnov že začeli graditi. Pomeni, da osnov za 
dogovarjanje ni bilo, saj so se razgovori začeli šele na podlagi 
nasprotovanja. Konfrontacija pa ne more biti osnova za 
fronlacijo! .

Vsekakor je res. da nobena od obstoječih organizacij 
združenega dela ne more prepovedati drugim organizacijam 
snovanja združenega dela na podlagi istih proizvodenj, kakor 
nobena OZD nima pravice prisvajanja dohodkov druge OZD, 
če te organizacije res prevzemajo nase vso odgovornost za svoj 
nadaljnji obstoj. Se pravi, če so nove organizacije združenega 
dela pripravljene tudi na stečaj, če bo njihovo gospodarjenje 
postalo v breme vsem ostalim OZD.

Pri tem primeru kombajnerjev paje to tisto, karje najbolj 
vprašljivo in od tod tudi pripravljenost tamkajšnjih gospo
darskih zbornic in drugih dejavnikov, 'da stopijo v bran taki 
»svoji« OZD. Širša družbena skupnost je še vedno tista, ki v 
primeru slabega gospodarjenja pokriva nastajajoče izgube 
oziroma sanira tako organizacijo in ji je torej samoumevno, če 
ima »njihova« OZD kakšne privilegije, da ne rečemo kar 
monopolni položaj.

Podvojitev zmogljivosti je pravzaprav administrativni ne 
pa tržiščni pojem, kajti tržišče priznava boljšega in slabši se 
mora umakniti iz tekme ali preusmeriti na drugo proizvodnjo, 
v kateri bo lahko tekmoval za boljše mesto pod soncem eko
nomije. Raziskanost tržišča paje naš star problem, saj se 
mnogokje spuščajo v proizvodnjo nečega. za kar ne morejo 
zatrditi, da bodo lahko tudi prodajali. V takšnem premajhnem 
poznavanju tržišča pa se dogaja, da snovatelji novih organi
zacij združenega dela naslanjajo svoje- neznanje na znanje 
tujih partnerjev, ki da jim bodo zagotovili tržišče, pomagali 
zgraditi tovarno in še kaj — za denar, ki ga mi vložimo v 
prevzemanje njihovih proizvodnih programov.

Vsak od omenjenih naših sedanjih in bodočih proizva
jalcev kombajnov ima torej pred očmi svojo lažjo pot v pri
hodnost in svoje stališče glede vključevanja v tekmovanje na 
tržišču brez olajšav in prav to je tisto, se mi zdi, kar nam 
povzroča gospodarske težave. Toda ta zgoba o različnih pro
izvajalcih kombajnov pri nas se je šele začela, zato ne kaže 
vnaprej delati zaključkov na njihov račun. Ne kaže pa tudi 
zanemarjati izkušenj iz doslej prevelike razdrobljenosti teh
nologije iz tujih logov, ki paje tudi rezultat premajhne od
govornosti za svoje gospodarske rezultate.

Viktor Širec

LONDON — Jordanski 
kralj Husein je izjavil, da 
ne bo sprejel nikakršnega 
ameriškega predloga za 
mir na Bližnjem vzhodu. 
Če bi Jordanija morala 
sprejeti odgovornost za 
Palestince na zahodnem 
bregu reke Jordan. Dejal 
je, da Jordanija zavrača 
vlogo žandarja, ki naj bi 
ščitil izraelsko okupacijo 
zahodnega brega.

KAIRO — Egiptovski 
predsednik Sadat meni, da 
bo imela palestinska osvo
bodilna organizacija bi
stveno vlogo pri sklepanju 
o miru z Izraelom.
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Usklajevanje planskih aktivnosti
Usklajevanje dejavnosti pri 

sprejemanju planskih doku
mentov. zlasti pa srednjeroč
nih načrtov, sodi med trajne 
naloge socialistične zveze in 
vseh njenih frontnih delov. V 
minulem letuje tako občinska 
konferenca socialistične zve
ze. kot tudi druge organizaci
je, največ pozornosti name
nila razvoju družbeno-eko- 
nomskih odnosov in uresni- 
čevanu ukrepov ekonomske 
stabilizacije. Rezultat te širo
ke družbenopolitične akti
vnosti, predvsem v drugi po
lovici leta 1980, so bila bi
stveno realnejša spoznanja o 
možnostih nadaljnjega druž
benega razvoja, kar se je po
kazalo še posebej v odgovor
nejšem in zavzetejšem vklju
čevanju delovnih ljudi in ob
čanov pri planiranju.

To bi lahko kot rdečo nit 
potegnili iz. razprave na seji 
koordinacijskega odbora za 
spremljanje in koordiniranje 
družbenopolitične aktivnosti 
pri pripravi planov nosilcev 
planiranja pri OK SZDL v 
Murski Soboti. Na njej so tudi 
opozorili na zaostajanje pri 
pripravi planov, ki se poja
vljajo pri oblikovanju teme
ljev planov v temeljnih orga
nizacijah združenega dela in 
enovitih delovnih organizaci
jah. pri čemer kasnijo tudi na 
nivoju občin in republike. Si
cer pa je bil dogovor o teme
ljih plana občine sprejet že 5. 
decembra lansko leto, pri
družili pa so se jim tudi sa
moupravni sporazumi samo
upravnih interesnih skupnosti 
s področja družbenih deja
vnosti in materialne proiz

vodnje. Gotovo pa je največ 
težav nastalo zaradi dokajš
njega razkoraka med željami 
in realnimi možnostmi, kar je 
še posebej očitno pri planih 
sisov in krajevnih skupnosti, 
saj so marsikje še preveč ra
čunali na visok delež samo
prispevkov. Dejstvo pa je, da 
je bilo težav manj povsod tam, 
kjer so bile bolj aktivne druž
benopolitične skupnosti in 
organizacije in kjer je bilo več 
stikov z nosilci planiranja.

Po najnovejših podatkih so 
imele vse krajevne skupnosti v 
soboški občini pripravljene 
elemente za sprejem samo
upravnih sporazumov, slabša 
pa je situacija v združenem 
delu. Sicer pa je v občini 
podpisalo samoupravne spo
razume družbenih dejavnosti

že okrog 99 odstotkov vseh 
podpisnikov. Medtem pa bo 
za republiške interesne sku
pnosti potreben dokončen 
seznam udeležencev, ker ra
vno pomanjkanje teh podat
kov predstavlja določene te
žave pri podpisovanju spora
zumov. Zato ni čudno, da je 
npr. k sisu za letališko deja
vnost doslej pristopilo le 17 
odstotkov temeljnih organi
zacij oziroma 40.3 odstotka 
zaposlenih v soboški občini.

Ob tem so člani koordina
cijskega odbora sprejeli tudi 
sklep, po katerem morajo vse 
subjektivne sile zavzeteje 
pristopiti k pripravi planov, 
kajti do konca letošnjega 
marca bodo v zborih skupšči
ne občine sprejeli družbeni 
plan soboške občine.

M. Jerše

OSREDNJA NALOGA POMURSKEGA KMETIJSTVA V SPOMLADANSKIH MESECIH

Pozornost nadomestni setvi
Preteklo leto je bilo za pomursko kmetijstvo prav gotovo izjem
no v minulem petletnem obdobju. Posledice zapoznele vegetaci
je, poletnega neurja s točo in prezgodnje zime bodo zato zagoto
vo vplivale tudi na nadaljnji razvoj te dejavnosti ne le v letošn
jem, temveč tudi v prihodnjih letih srednjeročnega obdobja 
1981-85.

Pridelati čim več hrane 
doma je tudi za pomurske 
kmetijce pomembno vodilo 
pri uresničevanju nekaterih 
zahtevnih nalog na tem po
dročju. Čeprav so kljub veli
kim težavam v pretekli pride
lovalni sezoni s skupnimi 
močmi vseh delovnih ljudi 
Pomurja vendarle uspeli po
spraviti ves lanskoletni pride
lek, pa tudi v tem času ne 
drže križem rok. Kmetijske 
organizacije, pa tudi zasebni 
pridelovalci se v tem času 
temeljito pripravljajo na 
uresničevanje osrednje nalo
ge kmetijske proizvodnje v 
spomladanskih mesecih. Do 
meseca marca oziroma aprila 
ni več daleč in do takrat želijo

pripraviti podroben načrt 
spomladanske nadomestne 
setve, ki naj bi vsaj delno 
omilila težave pri izpolnjeva
nju jesenskega setvenega pla
na. Če vemo, da so lansko 
leto, pa čeprav so kmetijci 
izkoristili sleherni trenutek, 
uspeli posejati v družbenem 
sektorju v Pomurju le okrog 
70 odstotkov polj in v zaseb
nem sektorju kakšnih 10 
odstotkov več. potem šele 
razumemo, čemu tolikšna 
naprezanja pred začetkotn 
pridelovalne sezone.

Posebna skupina kmetij
skih strokovnjakov je ob 
pomoči pridelovalcev semen 
in proizvajalcev umetnih 
gnojil že opravila pomembno

Porabski Slovenci 
stalen element
sodelovanja

SODELOVANJE POMURJA IN ŽELEZNE ŽUPANIJE 
ZGLEDEN PRIMER - POSTOPNO IZBOLJŠEVANJE 
POLOŽAJA PORABSKIH SLOVENCEV

Kadar ocenjujemo odno
se Socialistične republike 
Slovepije s sosednimi drža
vami in če imamo pri tem v 
mislih Madžarsko, ne mo
remo mimo ugotovitve o vse 
bolj razvejanih stikih zlasti 
dveh sosednih obmejnih 
pokrajin — Pomurja in Že
lezne županije. Močan po
vezovalni člen pa sta slo
venska narodnostna sku
pnost v Porabju in madžar
ska pri nas.

O sodelovanju Slovenije s 
sosednimi državami je pred 
dnevi stekla razprava na ti
skovni konferenci, ki jo je 
pripravil republiški komite 
za informiranje. Predsednik 
komisije za manjšinska in 
izseljeniška vprašanja pri 
republiški konferenci Soci
alistične zveze Slovenije 
mag. Danilo Turk je glede 
odnosov z Madžarsko med 
drugim dejal:

»Najprej je treba ugoto
viti, daje reševanje vprašanj 
in izboljševanje položaja 
Slovencev v Porabju zelo 
pomemben in od obeh strani 
priznan element v odnosih 
med Jugoslavijo in Madžar
sko kot d verna prijateljskima 
socialističnima državama. 
Vprašanje položaja sloven
ske narodnostne skupnosti 
na Madžarskem pa se poja
vlja kot stalen element so
delovanja med SR Slovenijo 
in obmejnimi občinami na 
Madžarskem. Pri tem velja 
posebej podčrtati pomen 
sodelovanja Pomurja s svo

jimi sosedi. To je namreč iz
redno pomembno ne samo 
za obe regiji ampak tudi kot 
primer, kako je možno gra
diti odnose na meji, in to je 
hkrati primer, ki lahko služi 
drugim delom Jugoslavije in 
Jugoslaviji kot celoti kot pot 
za oblikovanje dvostranskih 
odnosov.«

Za izboljševanje položaja 
porabski h Slovencev je sicer 
značilna postopnost, ki pa je 
zlasti v zadnjih letih prinesla 
pomembne rezultate, kot 
uvedba govornih vaj iz slo
venskega jezika v otroške 
vrtce, dvojezični krajevni 
napisi, katedra za slovenski 
jezik na visoki učiteljski šoli v 
Szombalhelyju. slovenski 
krožek na monoštrski gi
mnaziji idr. Pa nadaljnji 
razvoj?

Predvsem si porabski 
Slovenci veliko obetajo od 
predvidene izgradnje cen
tralne dvojezične osnovne 
šole, katero naj bi na višji 
stopnji obiskovali vsi otroci 
slovenske narodnosti, pouk 
pa naj bi temeljil na izkuš
njah našega dvojezičnega 
šolstva — v lendavski in so
boški občini. Kot kaže, bodo 
šolo začeli graditi leta 1983. 
Potrebno bo rešiti tudi 
vprašanje slovenskega jezi
ka v upravnih postopkih in 
koncept dvojezičnega na
sploh. pri čemer je treba 
poudariti, da določene re
šitve že obstajajo, da se torej 
ničesar ne začenja znova.

JOŽE GRAJ

delo, saj je prav v teh dneh 
pregledala večino posevkov 
in pripravila tudi podrobno 
analizo tistih površin, ki jih 
bo potrebno znova zasejati. 
Zaradi nenehne moče na
mreč seme na mnogih njivah 
ni vzklilo, svoje pa so opravili 
tudi suh veter in dokaj nizke 
temperature, zato se bodo 
morali plugi tudi tam ponov
no zagrizti v zemljo.

Strokovnjaki pravijo, da bo 
na vse te površine najbolje 
zasejati koruzo-potrebno bo 
izbirati najboljše sorte in 
seveda kvalitetna semena — 
prav tako pa bodo še več 
površin, kot lani, namenili 
sladkorni pesi. Skratka, teža

ve zaradi manjšega pridelka 
pšenice v prihodnjem letu v 
Pomurju le ne bi smele biti 
preobčutne, s pravilnim pri
stopom k uresničevanju za
stavljenih akcij pa, tako vsaj 
trde poznavalci, bi naj izgub
ljeno skoraj v celoti nadome
stili s pridelkom koruze, slad
korne pese in nekaterih dru
gih poljšin. Ob pogoju seve
da. da pa bomo v letu 1981 
resnično vso za človeško 
hrano primerno žito znali 
obvarovati pred nepremišlje
nim pokladanjem živini. Kaj
ti zagotovo si ne želimo, da bi 
ob sicer pridelanem mesu 
ostali brez osnovne vsakdanje 
hrane-kruha. j Kurbus

V sindikatih pestro 
izobraževanje

Da bi zagotovili samoupravno vključevanje delavcev v 
razreševanje samoupravnih odnosov, utrjevanje ekonomskega 
položaja, uresničevanje socialne varnosti in utrjevanje vodilne 
vloge delavcev pri združevanj u dela in sredstev, so se v lendavski 
občini odločili za dokaj pestre oblike izobraževanja in uspo
sabljanja. Izobraževali bodo člane izvršnih odborov osnovnih 
organizacij, člane osnovnih organizacij, pripravili bodo pro
blemske razprave o aktualnih temah v organizacijah združenega 
dela, seminarje za člane odborov samoupravnih delavskih 
kontrol, seminarje za člane predsedstva in dvomesečni politični 
tečaj. Med pomembnejše teme, kijih bodo obravnavali, sodijo: 
ustvarjanje, pridobivanje in razporejanje dohodka v delovnih 
organizacijah, usmerjeno izobraževanje in kadrovska politika, 
kulturno življenje delavcev v organizacijah združenega dela, 
organizacija in delovanje sindikatov v krajevni skupnosti ter 
inventivna dejavnost in varstvo pri delu. Ker bo dvomesečni 
politični tečaj organiziral republiški svet, bodo vanj kadrovali 
najmanj enega člana iz osnovne organizacije sindikata ELME. 
Vsaka osnovna organizacija bo morala v najkrajšem času pri
praviti še svoje programe izobraževanja ter izpostaviti tiste 
aktualne teme, ki jih bodo obravnavale. Letošnje družbeno
politično izobraževanje bo občinski svet Zveze sindikatov 
Lendava opravil v sodelovanju z delavsko univerzo, začetek 
izobraževanja pa bo v prvih dneh februarja. Ni potrebno po
sebej poudariti, da bodo letošnje izobraževanje namenili tudi 
analizi delovanja delegatskega sistema, saj je v zadnjem času 
opaziti vrzeli v delovanju samoupravnih interesnih skupnosti 
zaradi preslabe udeležbe delegatov iz združenega dela. Dele
gatskemu sistemu bi kazalo torej nameniti več pozornosti v vseh 
osnovnih organizacijah. janj 

VARČEVATI
Tudi v lendavski občini je 

potrebno varčevati s kuri
vom, so nekajkrat poudarili 
na seji izvršnega sveta 
skupščine občine Lendava, 
saj je najprej potrebno za
gotoviti nemoteno proiz
vodnjo in šele nato zadovo
ljiti tudi porabo za gospo
dinjstva. Na lendavskih 
bencinckih črpalkah je te dni 
opaziti vrste, poraba je 
omejena na 25 litrov na dan, 
tako da večjih problemov ni, 
še mani pa bi jih bilo, če 
posamezniki ne bi kupovali 
kurilnega olja na zalogo. 
Tudi za potrebe traktorjev 
gre precejšen delež kurilne
ga olja, kar seveda ni prav, 
sai je le to namenjeno le za 
kurjavo. Izvršni svet v 
dogovoru s Petrolom ureja 
vprašanje preskrbe s kuril-

HUKURIVU
nim oljem, tako da bi dobili 
dovolj tega goriva vsi po
rabniki. Tako bi pred dnevi 
lendavski vrtec ostal brez 
olja, na vso srečo pa mu je 
svoj delež odstopil INDIP. 
Ker tudi premoga in drv ni 
dovolj, je treba varčevati. 
Nekateri zasebniki so že 
začeli razmišljati o pre
usmeritvi na premog, vendar 
pa se bojijo, da tudi tega ne 
bo dovolj. Vse več se greje
mo tudi z elektriko, toda to je 
dokaj drago, ob tem pa ne 
pomislimo, da s prekomerno 
porabo slabo vplivamo na 
energetsko bilanco in po
trošnjo. To zimo bomo že 
nekako, se sliši med ljudmi, 
za prihodnja leta pa bo po
trebno dodobra razmisliti, 
kaj in kako bomo kurili.

Jani D.

Za kakšna 
ustavna

dopolnila?
Uvodni del javnih razprav o ustavnih dopolnilih bo 

kmalu sklenjen. Zastavili smo jih tako, da niso obstale 
zgolj na ravni občine, temveč prodrle v vse pore družbeno
političnega delovanja in življenja. Pobude in zamisli 
tovariša Tita o podružbljanju vodenja in odločanja ne le v 
družbenopolitičnih organizacijah, ampak prav tako v 
krajevnih in samoupravnih interesnih skupnostih, organi
zacijah združenega dela, društvih in združenjih delovnih 
ljudi in občanov, zlasti pa v občinskih skupščinah in 
izvršnih svetih, so padle na plodna tla.

Kaj si od teh zamisli in pobud obetamo v Pomurju?
O tem razmišljajo nekateri naši sogovorniki, ki so tako 

ali drugače sodelovali v razpravah in seveda v sočasnih, 
spremljevalnih dejavnostih, sicer zelo razvejanih in po
membnih.

BOŽO BENKO, sekretar 
OK SZDL Ljutomer: Ob 
zdajšnjih javnih razpravah o 
ustavnih amandmajih smo v 
naši občini mobilizirali vse 
razpoložljive sile. Ne le družbe
ni svet za politični sistem, 
statutarno-pravno komisijo pri 
skupščini občine, temveč tudi in 
predvsem krajevne konference

SZDL in nenazadnje zbore občanov. Ob taki množičnosti
je uspeh zagotovljen. Namreč, da Titova pobuda tudi v 
tem delu Pomurja najde široko podporo in dosledno 
uveljavljanje.

EDVARD MIHALIČ, pred
sednik KK SZDL Rogašovci: 
Sploh ne dvomim v to, da Titove 
spodbude o kolektivnem delu, 
vodenju in odgovornosti ne bi 
našle ustreznega mesta v vaških 
in krajevnih skupnostih, čeprav 
obstaja določena bojazen, da 
povsod ne bo šlo zlahka. Še
najmanj pa zagotovo tam, kjer 

so svoječasni »vaški veljaki« čvrsto zasidrani na svojih 
»stolčkih«. Tu se bo bil trd boj, v katerem ne kaže popu
ščati. Krmilo naj vzamejo v roke mlajši, sposobnejši, 
skratka tisti, ki so »preboleli« odborniško logiko. Taki 
torej, ki bodo tudi znali peljati pobude Tita v popolno 
podružbljanje politike. Se pravi, ko bo vsakdo znal zavest
no odločati in se opredeljevati. Drugega izhoda ni.

NIKOLAJ GERIČ, predsed
nik občinske statutarno-pravne 
komisije Lendava: Razprave 
smo v naši občini — tako kot 
tudi v drugih občinah Pomurja 
— povezali z vsebinskim dopol
njevanjem statuta občinske 
skupščine, hkrati pa aktivisti na 
terenu podajajo mnenja o druž
benopolitičnem položaju obča

na v združenem delu in krajevni samoupravi. Nosilec je — 
tudi to je znano — socialistična zveza, v organizacijah 
združenega dela pa sindikat. Predvidevamo, da bi z javni
mi razpravami končali 15. februarja. Doslej smo v okviru 
naše komisije že oblikovali nekatere variantne in alterna
tivne predloge, posebej kar zadeva mandate za vodilne 
funkcije. Sodimo namreč, da nas bo kadrovska šibkost 
primorala v podaljšanje mandatov, o čemer se bodo 
seveda morali izreči občani.

STANKO POLJANEC, 
predsednik koordinacijskega 
sveta ZSMS v Gorenje-EIradu 
v Gornji Radgoni: Mladi v naši 
organizaciji združenega dela 
pravzaprav že dalj časa uresni
čujemo pobudo predsednika 
Tita o kolektivnem delu, vode
nju in odgovornosti. Lahko celo
rečem, da smo bili med prvimi v 

gornjeradgonski občini. Podobno kot smo organizirani na 
ravni delovne organizacije, smo organizirani tudi v okviru 
sozda Gorenje iz Velenja. Predobro se namreč zavedamo,
kaj vse nam prinaša podružbljanje družbeno političnega 
dela in življenja, zato ga moramo še nadalje krepiti in 
poglabljati. Prepričan sem, da — podobno kot doslej — 
posebnih težav pri tem ne bo.

ROBERT DRVARIČ, vodja 
delegacije za zbor združenega 
dela v Panoniji v Murski Sobo
ti: Kakršnikoli predsodki ob 
zdajšnjih ustavnih dopolnilih, 
po katerih naj bi zagotovili 
hitrejšo zamenljivost ljudi na 
vodilnih družbeno političnih in 
drugih funkcijah, ne more in ne 
sme vzdržati. Resda se še poja

vlja bojazen, denimo da se bo posameznik dobro vživel v 
opravljanje določene naloge, nakar bo zamenjan, vendar 
se da ob vodenju pametne kadrovske politike tudi temu 
odpomoči. Predvsem pa pričakujem, da bodo zdajšnji 
ustavni amandmaji v veliki meri pripomogli, da bo bolje 
stekel proces sporazumevanja in dogovarjanja in da bo 
treba kdaj pa kdaj nekatera stališča uskladiti tudi med 
delegati.

BRANKO ŽUNEC
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MURSKA SOBOTA

I ŠPORT IZa novo organiziranost ZB
Soboti, ki deluje približno tri

r— SPEEDWAY

Alpinin obrat na Cankovi

MURSKA SOBOTA

F. M.

MURSKA SOBOTA

Brigita Bavčar

MURSKA SOBOTA

roditeljem
CVEN

11. SKL - VZHOD - MOŠKI

OBJAVLJA prosta dela in naloge

ROKOMET: ZIMSKO PRVENSTVO VARAŽDINA

POLET :VID0VEC 19:24
Delo pod točko 1 in 2 je za nedoločen čas.

na Gorenjskem kot domačini 
in izvršnim svetom skupščine 
občine Murska Sobota. Kraje
vna skupnost Cankova sodi še 
vedno med manj razvite, pre
bivalci, ki jih je 2412, so v 
glavnem kmetje, veliko je tod 
sezonskih delavcev v sosednji 
Avstriji in drugih delavcev na 
začasnem delu v tujini, delovni

V občini Murska Sobota bo v 
soboto ob 16. uri na vseh kra
jevnih uradih (tako pa bo nato 
vsako zadnjo soboto v mese
cu) zelo živahno. Uradni pred
stavnik občinske skupščine in 
matičar bosta namreč rodite
ljem otrok, ki so bili rojeni po 
prvem januarju letos, na slav
nosten način podelila knjigo 
Naš malček in izpisek iz rojstne 
matične knjige.

Pred leti je murskosoboška 
občina prav tako prisluhnila 
pobudi Zveze prijateljev mladi
ne Slovenije in osvojila predlog 
za podeljevanje knjig Vajino 
skupno življenje mladoporo
čencem. Tokrat je v naši repub
liki spet v teku akcija, ki odseva 
širšo skrb družbe za rojstvo 
otrok, ki pa ni srečen dogodek 
zgolj za starše. Pri rojstvu otro-

»KOMUNALA« p. o. Gornja Radgona 
Komisija za delovna razmerja

Borci sodelujejo z mladino 
v številnih akcijah In pohodih 
ter drugih prireditvah. Mlade 
seznanjajo z zgodovino NOB 
in s tem prenašajo revoluci
onarne tradicije na mlajši rod. 
To pa je v letu, ko praznujemo 
40-letnico vstaje jugoslovan
skih narodov, še kako po
membno. Svojo specifično 
vlogo pa organizacija zveze 
borcev uresničuje v skupni 
fronti socialističnih sil in se 
aktivno vključuje v reševanje 
vseh nalog, ki so ta čas pred 
našo družbo.

To so med drugim pouda
rili na programski skupščini 
krajevne organizacije ZZB

NOV v Murski Soboti, ki seje 
je udeležilo celo več kot 200 
članov borčevske organizaci
je. ki zajema 24 krajevnih 
skupnosti v soboški občini. 
Pred kratkim pa so vanjo 
vključili tudi okrog sto borcev 
Prekmurske brigade. Uvodo
ma pa je o aktualnih družbe
nopolitičnih in gospodarskih 
razmerah pri nas in v svetu 
spregovoril Martin Puhan, 
namestnik sekretarja komite
ja občinske konference zveze 
komunistov.

Zatem je organizacijsko 
poročilo podal Matija Serak, 
predsednik krajevne organi
zacije zveze borcev, ki je me-

Na Cankovi naj bi v nasled
njih letih začela obratovati ši
valnica za polizdelke tovarne 
športne opreme Alpina iz Ži
ro v. Uvodni dogovori o obra
tu, ki bi bil predvidoma v sre
dišču Cankove, v prostorih 
bivše konjušnice, so potrdili 
interes tako med ponudniki — 
predstavniki športne tovarne

Pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev v roku 
15 dni ob objave pošljite v tajništvo podjetja.

organizaciji pa sta le dve. V 
gradbenem podjetju Temelj 
in Temeljni zadružni organiza
ciji Cankova združujejo delo v 
glavnem moški, ustanovitev 
obrata šivalnice, kjer bi se 
zaposlovale ženske, pa bi tako 
rešila vprašanje novih delo
vnih mest za ta spol.

Eri uče vanj e bi bilo zagotov
ljeno, saj je po besedah 
predstavnikov tovarne obutve 
iz Žirov velik poudarek na 
kadrovski politiki. Prav 
pomanjkanje delovne sile na 
Gorenjskem pa botruje odlo
čitvi po ustanovitvi disloci
ranih obratov priznane tovarne 
obutve po vsej Sloveniji in tudi 
v sosednji Hrvaški. Njena 
prisotnost na obmejnem, manj 
razvitem območju Pomurja, bi 
za razvoj Cankove in okolice 
veliko pomenila, ker je tu 
delovne sile še dovolj. Poleg 
številnih žensk, ki se zdaj vozi
jo na delo v tovarno oblačil in 
perila Mura, bi se lahko zapo
slili tudi tisti delavci na zača
snem delu, kateri se želijo vr
niti, ali pa sezonci. Dnevne 
migracije so namreč še ve-

2. strojnika — buldožerista
pogoj: KV-strojnik in 1 leto delovnih izkušenj na buldožerju.

dno velike, z nastankom 
Ledavskega jezera, pod 
katerim je veliko rodne zemlje, 
pa bi zaposlitev veliko 
pomenila tudi tistim kmetom, 
ki so zemljo izgubili.

Investicija v opremo obrata 
na Cankovi bo predvidoma 
znašala 6 milijonov dinarjev, 
ureditev prostorov konjušnice, 
v katerih je sedaj skladišče 
gradbenega podjetja Temelj, 
pa tudi toliko. O številkah je 
sicer zaenkrat še težko govori
ti, saj si bo omenjene prostore 
najprej ogledal Alpinin re
ferent za gradnjo in ocenil, 
kakšne so možnosti adaptacije. 
V primeru, če bi adaptacija 
odpadla, pa bi šli nadaljnji 
dogovori v smeri novogradnje, 
čeprav bi se takrat verjetno 
zataknilo pri sredstvih. Tudi 
sedaj še ni čisto precizirano, 
kdo naj bi jih prispeval, jasno 
pa je, da vsi zainteresirani za 
ustanovitev obrata na 
Cankovi, saj bo v njem zdru
ževalo delo v dveh izmenah 
120 zaposlenih.

V 3. kolu I skupine zimskega prvenstva Varaždina v rokometu so 
igralci Poleta, člani II zvezne lige, doživeli prvi poraz. Čeprav so bili 
Poletovci v drugem delu enakovreden nasprotnik, je bila prednost 
igralcev Vidovca iz prvega dela za pet zadetkov prevelika za zmago 
Sobočanov. Pri Poletu sta bila najbolj učinkovita Benko s 6 in Merčnik 
s 4 zadetki. ‘ tg 

ka bodo tako roditelji zvedeli, 
da pri odgovorni nalogi nege in 
vzgoje otrok roditelji niso sa
mi, temveč je celotna naša 
družbena skupnost vesela 
vsakega novega člana.

Ob vsej uspešnosti borčev
ske organizacije pa seje poka
zalo. da zdajšnja organizira
nost. ki bi naj zajemala vse 
celice družbe, ni najbolj 
ustrezna, saj vklj učuje že blizu 
500 članov ZZB NOV. Zato so 
se znova zavzeli za reorgani
zacijo v štiri samostojne or
ganizacije. in sicer v Murski 
Soboti. Martjancih. Mačkov
ci h in na Tišini. Glede tega bo 
tekla javna razprava do le
tošnje jeseni, ko bi naj do
končno odločitev sprejeli na 
volilno-programski konfe
renci O O ZB. M. Jerše

1. vodovodnega inštalaterja
pogoji: KV-vodovodni inštalater in 1 leto delovnih izkušenj.

nil. da so borci v preteklem 
letu aktivno sodelovali pri 
uresničevanju vrste nalog, saj 
so se množično angažirali v 
uveljavljanju delegatskega si
stema.

Zato so se zavzeli še za 
tesnejše sodelovanje borcev v 
krajevnih skupnostih, zlasti 
pa v interesni skupnosti za 
zdravstvo in podobno. Tudi 
stike z mladinsko organiza
cijo velja okrepiti. Predvsem 
pa je bilo, kot so poudarili v 
razpravi, veliko narejenega 
na področju socialnega in 
zdravstvenega varstva borcev, 
kjer seje še posebej uveljavil 
dispanzer za borce v Murski 

STEFAN KEKEC 
USPEŠNO

NASTOPA V AVSTRALIJI
Člani lendavskega avto-moto društva Gorenje-Varstrojsi 

bodo tudi r prihodnje prizadevali za vsestranski razvoj društ- 
' va. ki je že r tem kratkem času delovanja doseglo pomembne 
uspehe. Na zadnjem občnem zboru so sklenili, da bodo tudi v 
prihodnje organizator domačih in mednarodnih prireditev, 
vzgajali domače tekmovalce, najboljšim pa omogočili temelji
te priprave na tekmovanju. Tako bo lendavsko avto-moto 
društvo letos organizator dirke za republiško prvenstvo, 
tekmovanja v /. in II. ligi (27. in 28. junija), ekipnega držav
nega prvenstva (september), 4. »Zlate čelade«, ki bo 3. in 4. 
oktobra in že 26. aprila preliminarne dirke za svetovno prven
stvo. kurje prvič v zgodovini lendavskega speedwaya.

Najboljši lendavski tekmovalec Stefan Kekec, ki pa je 
hkrati tudi trener, je bil poslan na turnejo po Avstraliji, kjer 
bo do sredine meseca marca imel predvidoma 12 nastopov. Že 
prvi njegovi nastopi pa so prijetno presenetili, saj je enkrat 
osvojil drugo in dvakrat peto mesto. Najprej je Kekec nastopil 
na pregledni trening tekmi za pokal Claremont na 600 metrov 
dolgi slezi r Perthu, na kateri so sodelovali tudi tekmovalci iz 
Avstralije.. Nove Zelandije in Anglije. Čeprav je imel zaradi 
omejenega hrupa. samo 90 namesto 110 decibelov, težave z 
motorjem, je zasedel solidno peto mesto. Velik uspeh pa je 
vsekakor dosegel na 500 metrov dolgi stezi v Burnburyu, kjer 
je bil hrup motorja omejen na 110 decibelov, saj je osvojil 
odlično drugo mesto. Zmagal je Keny Carter iz A vstralije z 18 
točkami, medtem ko jih je Kekec zbral 15. Pri tem velja 
omeniti, da je bil sloviti Ivan Mauger z 11 točkami šele četrti. 
Na tretji dirki, ki je bila zopet v Perthu, je Kekec, ki je imel 
nekaj težav z motorjem, zopet zasedel peto mesto.

Avstralska turneja bo vsekakor pomembna priprava 
Stefana Kekca za letošnja tekmovanja, ki bodo na visoki 
ravni. Poleg že omenjene kvalifikacijske dirke za svetovno 
prvenstvo v speedwayu in 4. dirke za »Zlato čelado« v Petišov- 
cih. bo letos v Gornji Radgoni še finalna dirka za svetovno 
prvenstvo v speedwayu na dolgi stezi.

MARINIČ IN DOLAMIČ
ŠŠD Pionir in partizan C ven sta pripravila namiznoteniški turnir 

za mlajše in starejše pionirje. Pri mlajših je zmagal Marinič pred 
Ivančičevo in K esejem, pri starejših pionirjih pa Dolamič pred Potoč
nikom in Štamanom.

F. P.

Spodbuda tudi 
za ostale mladince

V času od 14. do 24. januarja je bila v prostorih kluba 
mladih v Murski Soboti nadvse zanimiva razstava pod na
slovom »Ročni izdelki mladih kmetovalcev«, ki je naletela na 
dokajšen odmev javnosti. Razstavo sta skupno pripravila 
konferenca mladih kmetovalcev pri občinski konferenci zveze 
socialistične mladine in vodstvo kluba mladih. Se posebej pa 
so se potrudili člani aktiva mladih kmetovalcev iz Mlajtinec, 
ki so se predstavili s svojimi ročnimi izdelki. Zlasti so po
zornost v zbudili številni lestenci, stenske ure, košarice in vaze, 
na ogled pa je bilo še nekaj drugih predmetov, ki so nastali 
izpod rok prizadevnih mladink in mladincev.

Brez dvoma je omenjena razstava potrdila upravičenost 
takšnih prikazov iz življenja in dela mladih, kajti to bo gotovo 
dobra spodbuda tudi drugim, kako je možno kar najkoristneje 
izrabiti prosti čas. predvsem na podeželju.

M. Jerše

V Pomurju se letno rodi I__________
okrog 1700 otrok, od tega I 
približno 1000 v občini Murska] LJUTOMER 
Sobota. V ostalih pomurskih 
občinah se za akcijo še niso 
odločili, a kot kaže, se bodo za
njo najprej ogreli Lendavčani.
V Murski Soboti pa je akcija 
stekla in vsako zadnjo soboto v 
mesecu bodo starši prejeli knji
go Naš malček, ki jo bodo 
podelili brezplačno, kar bo 
eden praktičnih korakov k skr
bi družbe za nove člane naše 
skupnosti.

ZIMSKO ŠPORTNE 
AKTIVNOSTI

V tem času so v središču zanimanja tako mladih kot 
starejših zimsko športne aktivnosti na snegu in ledu. Smu
čarski klub Pomurje iz Murske Sobote, ki posveča posebno 
skrb športni rekreaciji, organizira od 26. do 30. januarja 1981 
od 9. do 12. ure pod strokovnim vodstvom zimsko športne 
aktivnosti. Zbirališče je vsak dan pred domom Partizan v 
Murski Soboti ob 9. uri. Organizatorji vabijo vse, ki imajo 
veselje do sankanja in smučanja, da se v čimvečjem številu 
udeležijo aktivnosti na snegu.

AKTIVNA ŠOLSKA ŠPORTNA 
DRUŠTVA

Šolska športna društva v ljutomerski občini vključujejo vedno več 
aktivnih članov in so že postala nepogrešljiv sestavni del življenja in 
dela vsake šole. Dosedanje že pestro delo pa so še popestril s tekmova
njem za šolsko športno značko. V lanskem šolskem letu je bila za 
najboljše športno društvo ocenjena OŠ. C. Golar iz Ljutomera s 629 
točkami pred OŠ. I. Cankar Ljutorfier 502 in Gimnazijo Ljutomer 430 
točk. Posebej velja omeniti četrto mesto ŠŠD Cven s 404 točkami, kije 
delovalo le eno leto in zabeležilo veliko športnih uspehov.

tgl

,,Naš 
malček”

BREŽICE: POMURJE 67:81
Košarkarji Pomurja so spet razveselili svoje navijače z gladko 

zmago v Brežicah. Zanimivo, daje na gostovanje odšlo le šest Pomurcev. 
ki pa so se vrnili zobema točkama. Tekrhoso košarkarji iz Murske Sobote 
dobili že ob polčasu, ko so vodili s 15 koši prednosti in na koncu zmaga 
ni bila sprašljiva. Za Pomurje.so dosegli koše: Fujs 32. Rajbar24, Sedenja 
14. Štihec 8 in Horvat 3, pri Brežicah je bil najučinkovitejši Omahen z 22 

koši.
Prvi del prvenstva je zdaj končan. V prvem srečanju nadaljevanja pa 

bodo Pomurci 14. februarja gostovali v Dravogradu. tg

Gasilskemu društvu v Noršincih moramo priznati, da dela skrbno 
in načrtno. Kar štiri operativne skupine imajo. Tokrat vam 
predstavljamo mladinsko. Na srečo je bila le vaja in ne redno 
gašenje. Foto: Ludvik Sočič

Te dni je bilo v klubu mladih v Murski Soboti namiznoteni
ško srečanje med ekipama JLA (garnizon Murska Sobota) in 
kluba mladih. S tesnim rezultatom 9:7 so zmagali domačini. 
Najuspešnejši posameznik je bil Merkaš (JLA), ki je dosegel 
štiri zmage. M. Skledar
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LENDAVA

Boljša komunalna 
dejavnost

Od tega, kako se bo v pri
hodnjem obdobju razvijala 
cestno-komunalna dejavnost v 
lendavski občini, bo v veliki 
meri odvisno izboljšanje ži
vljenjskih razmer prebivalstva. 
Komunalna dejavnost naj bi 
bila torej dobro organizirana 
in usmerjena v reševanje pro
storske problematike komu
nalne in prometne infrastruk
ture.

Stanovanjsko gradnjo bodo 
uresničevali x mejah že spre

jetih urbanističnih dokumen
tov, zaradi večje intenzivnosti 
gradenj, racionalne porabe 
komunalnih objektov in na
prav pa bodo v lendavski občini 
izdelali za vodilna naselja za
zidalne načrte ter zagotovili 
minimalno opremljenost zazi
dalnih površin. Za potrebe 
usmerjene stanovanjske grad
nje bo potrebno urediti zem
ljišča za 280 stanovanj, prete
žno v centralni coni v Lendavi 
ter drugih naseljih občine, za 
potrebe individualne gradnje 
pa bodo uredili zemljišča za 
okoli 150 stanovanjskih hiš. 
Pri reševanju problematike 
preskrbe s pitno vodo pa bo 
dejavnost komunalcev usme

rjena v razširitev vodnega za
jetja v Lendavi, da bi se lahko 
na lendavski vodovod priklju
čile še nekatere obmejne vasi. 
Dolgoročno pa bi bilo potreb
no povezati vse vodovode v 
enoten sistem vodovodnega 
omrežja v občini in poenotiti 
upravljanje. Komunalna sku
pnost bo dala izdelati doku
mentacijo za reševanje odpa
dlih voda za naselja Črensovci, 
Turnišče, Dobrovnik in V. 
Polana, v Lendavi pa naj bi 
končno začeli graditi tudi či
stilno napravo s kolektorji. 
Pomembne naloge komunal
cev so tudi na področju cest, 
saj je še vedno kakih 37 km 
občinskih cest neasfaltiranih. 
Urejevanje cest je dobilo me
sto tudi v razvojnih programih 
krajevnih skupnosti, vendar 
gre tu predvsem za vaške ceste 
in poti. Prioriteto pri moder
nizaciji cest naj bi imele ceste 
V. Polana — Gomilice, G. 
Bistrica — Melinci, Kobilje
— Motvarjevci in V. Polana
— Nedelica. V lendavski ob
čini se torej obeta živahna 
komunalna dejavnost, upajo, 
da bodo programi tudi realizi
rani. Jani D.

s

Komisija imenovana, 
sedaj pa na delo

Na zadnji seji izvršnega sveta skupščine občine Lendava so 
na pobudo komiteja občinske konference ZKS imenovali 11- 
člansko komisijo, ki bo proučila možnosti za zmanjšanje 
družbene režije v občini. Zakaj se je zveza komunistov lotila te 
pomembne akcije? V zadnjih letih seje močno razrasla admi
nistracija tudi tam, kjer ni potrebna. V lendavski občini bo po
trebno ugotoviti, kje je tako in kakšni so učinki večje admini
stracije. Zato bo morala komisija najprej sprejeti program dela, 
to se bo menda zgodilo že prihodnji teden, v tem programu pa 
mora biti dana prioriteta izdelavi analize o dejanskem stanju. Ne 
gre torej za lov na čarovnice, še manj pa za napad na delovne 
skupnosti skupnih služb in služb v samoupravnih interesnih 
skupnosti, gre dejansko za preverjanje učinkovitosti družbene 
režije. Res je, da bi lahko nekatere službe v samoupravnih 
interesnih skupnostih poenotili, pa ne samo v samoupravnih 
interesnih skupnostih, saj je vse preveč načelnikov, pomočni
kov tajnikov in drugih, premalo pa učinkovitosti, ki bi olajšalo 

, delo ter približala delovanje družbene režije delavcem. Naloga 
nove komisije ne bo lahka, njen sestav, v katerem so predsta
vniki ZK, sindikata, izvršnega sveta, SZDL in organizacij zdru
ženega dela ter samoupravnih interesnih skupnosti, pa zago
tavlja, da bo delo lahko dobro opravljeno. Nekdo je v šali dejal, 
da bi morala komisija imeti svojega sekretarja, kot so si menda 
to omislili v nekaterih drugih občinah, kar bi bil seveda najlepši 
zgled za širitev administracije.

Jani D.

M. SOBOTA

LENDAVA

2.4 milijona dinarjev, ki jih 
občani pomurskega središča 
zberejo za uporabo mestne
ga zemljišča, potem dobimo 
jasnejšo predstavo o njiho
vem denarnem prispevku. 
Potemtakem odpade na po
sameznega občana letno 
okrog 20 tisoč dinarjev, 
seveda v mestu Murska 
Sobota, kar ne ocenjujejo za 
pretirano visok delež.

Po drugi strani pa ugota
vljamo. da za celotno komu
nalno urejanje vseh šestih 
krajevnih skupnosti v mestu 
Murska Sobota odpade pri
bližno 58 odstotkov vseh 
sredstev na te krajevne 
skupnosti, ostalih 42 odstot
kov denarja pa prispeva 

Zanimiv je podatek, da je 
samoupravna interesna 
skupnost za cestno in komu
nalno dejavnost občine 
Murska Sobota v letu 1980 
prispevala za urejanje in 
vzdrževanje mestnih ulic in 
občinskih cest 2,8 milijona 
dinarjev, za vzdrževanje 
zelenih površin pa 1.08 
milijona dinarjev. Kot ugo

tavljajo, so to dokaj pičla 
finančna sredstva, vendar se 
je dalo z njimi marsikaj 
urediti.

Vsaj v mestu Murska 
Sobota bi lahko tako trdili, 
kjer je bilo samo za javno 
razsvetljavo zbranih približ
no milijon dinarjev. In če k 
temu prištejemo še . okrog

samoupravna interesna 
skupnost za cestno in komu
nalno dejavnost. Pri tem pa 
bi lahko trdili, da gre za 
relativno visok delež krajev
nih skupnosti v mestu Mur
ska Sobota, če ga primerja
mo z zbranimi finančnimi 
sredstvi v nekaterih drugih 
krajevnih skupnostih v mur
skosoboški občini.

Takšna so torej razmerja, 
ki jih je dobro poznati, če 
želimo objektivno oceniti 
delež gmotnih sredstev, ki 
jih za zadovoljevanje skup
nih potreb in interesov na
menjajo delovni ljudje in 
občani v tej največji pomur
ski občini.

M. Jerše

Delež v sorazmerju 
s potrebami

Kritično o lanskimi poslovanju
V analize o lanskoletnem 

poslovanju organizacij zdru
ženega dela morajo biti zajeti 
vsi bistveni elementi, ki so 
potrebni, da se bodo delavci 
lahko odločali o delitvi ustva

rjenega dohodka, so poudarili 
na posvetovanju predsednikov 
osnovnih organizacij sindi
kata in članov predsedstva 
občinskega sveta zveze sindi
katov Lendava. Sicer pa bo 

LENDAVA

Učenci so 
spoznavali 

poklice
Učenci osnovnih šol lendavske občine so te zimske po

čitnice izkoristili tudi za spoznavanje poklicev v organizacijah 
združenega dela, ustanovah in šolskem kovinarskem centru. 
Praksa je že, da komisije za poklicno usmerjanje mladine, ki 
delujejo pri osnovnih šolah, učencem osmih razredov pri
pravijo tudi praktično spoznavanje poklicev, za katere so se 
le-ti že odločili. Združeno delo lendavske občine pri tem vedno 
pomaga, žal pa te možnosti ne izkoristijo vse šole. Posebej 
tesno sodeluje na tem področju s združenim delom komisija za 
poklicno usmerjanje pri osnovni šoli Drago Lugarič v Len
davi, ki se z delovnimi organizacijami posvetuje in izmenjuje 
dragocene izkušnje za bodoče delo. Letos je dan v delovnih in 
drugih organizacijah preživelo kar 100 učencev omenjene 
šole.

Jani D.

aktivnost ob zaključnih raču
nih za lansko leto naslednja. 
Najprej bodo sindikati sklicali 
posvetovanje z nosilci najod
govornejših funkcij, kjer bodo 
sprejeli konkreten vsebinski 
program za organiziran pri
stop k pripravi in obravnavi 
zaključnih računov, seveda pa 
bodo o programu morale po
vedati svoje tudi družbeno
politične organizacije, ki de
lujejo v delovnih organizaci
jah. Tako usklajene programe 
bodo sprejeli delavski sveti do 
konca tega meseca, medtem 
ko naj bi strokovne službe in 
poslovodni organi pripravili 
razumljive analize do 10. fe
bruarja. Aktivnost osnovnih 
organizacij sindikatov v zdru
ženem delu bo od 10. februarja 
pa do sprejemanja zaključnih 
računov na zborih delavcev 
potekala v sindikalnih skupi
nah. Še posebej pa naj bi bile 
kritične razprave v tistih de
lovnih organizacijah, kjer so 
lansko leto poslovali z izgubo. 
Tu morajo sprejeti tudi sana
cijske programe, ki naj zago
tovijo odpravo vzrokov za iz
gubo in ne le finančno pokritje 
izgube.

Jani D.
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LENDAVA

Ohraniti 
naborno 
tradicijo
V zadnjih letih so v 

lendavski občini pričeli 
naborne zadeve vse bolj 
podružbljati, to pomeni, 
da se v naborno proble
matiko vključujejo druž- 
beno-politične organiza
cije, šole, organizacije 
združenega dela, še po
sebej pa krajevne sku
pnosti. Dandanes je že 
tako, da si naborniki sami 
lahko izbirajo, kaj bi že
leli služiti v JLA, seveda 
pa se te želje izpolnijo le 
kakim 40 odstotkom 
mladih, pa vendar je že to 
zelo veliko. Z novim za
konom se je razširil tudi 
sestav naborne komisije, 
v kateri so odslej tudi 
predstavniki socialistič
ne zveze in občinske 
konference ZSMS. Tako 
kot je to že prastari ob
ičaj, so naborniki priha
jali na nabor z okrašenimi 
vozovi, zastavami in 
glasbo in na ta način iz
kazali svojo pripadnost 
domovini in pripravlje
nost služiti za njeno ob
rambo. Po oceni sekre
tariata za ljudsko ob
rambo občinske skup
ščine Lendava je bila di
sciplina lanskega nabora 
vzorna, v nabor pa se je 
vključila mladinska or
ganizacija, ki je organi
zirala po vaseh družabna 
srečanja. V prihodnje 
bodo v lendavski občini 
nadaljevali s podružblja- 
njem nabornih zadev in 
pri tem vključevali še 
druge dejavnike. Vseka
kor pa bodo poskrbeli 
tudi za to, da nabor v 
lendavski občini ohrani 
svojo lepo in edinstveno 
tradicijo, ki postaja če
dalje bolj cenjena tudi 
zunaj meja občine.

Jani D.

V BUNČANIH BODO ŠE KMETJE IN KONJI Cas se vrača
Ko sem se pred dvema letoma nazadnje mudil v vasi Bunčani pri 

Veržeju v občini Ljutomer, so mi tamkajšnji, predvsem starejši krajani znali 
veliko povedati o nekdanjih ••zlatih časih«, ko so v tej vasi skorajda pri vsaki 
hiši še imeli veliko lepih konj.

Danes je tam precej drugače in človek prej sreča nekaj težkih trak
torjev z vsemi mogočimi sodobnimi priključki, kot vrlega kasača iz starih 
zgodb.

Pa še živi čas nekdanjih dni. Res je sicer težko kar pri prvi hiši videti 
razigrane konjičke, se pa vendarle najdejo.

ČAS, KI HITI

»Nekoč je veljal za kmeta tisti, kije imel kakšnih 20 hektarjev zemlje in 
je premogel tudi konje. Vsaj trije so že morali biti pri hiši za pravega 
gospodarja, Drugi pa, ki so imeli manj zemlje in so redili le govejo živino, 
so bili ••žalarji«, Tako mi je ob mojem takratnem obisku opisoval nekdanje 
nepisane zakone vasi starejši vaščan 'Alojz Klemenčič.

Toda tudi danes se med 45 hišami in skorajda prav tolikimi kmečkimi 
dvorišči še najdejo slikoviti prizori idiličnega kmečkega življenja. Tudi 
konje ponekod še imajo. Manj sicer, kot prejšnja leta, toda tradicija seje le 
obdržala do današnjih dni.

Na Jureševi kmetiji je še moč ob sodobni kmetijski mehanizaciji 
videti tudi »junake « starih časov.

NA OBISKU PRI JUREŠEVIH
Čeprav nepoznavalci kmečkega dela in življenja cesto menimo, da je 

v tem času na kmetijah prostega časa na pretek, da je potrebno le nahraniti 
živino in včasih pogledati okrog hiše, pa ni tako. Feliks Jureš in njegova 
ženaOlgasta bila sredi dela, kotsopriJureševih pač navajeni že od nekdaj. 
Matije bila v hiši; oče pa je ravnokar sedel na traktor.

Zmotil sem ga in vendar se ni jezil. ••Bom že opravil«, je dejal in koj bil 
za pogovor.

••Včasih smo imeli pri hiši še veliko več konjev, kot jih imamo danes. 
Ostali so le še štirje: Perinca, Palmira, Primerna in mladič, ki še nima imena. 
Še pred kratkim pa sem jih imel 7, a kaj ko je časa za konje vse manj. Tudi 
prostora več nimamo za trening takšnega, kot smo ga imeli včasih.«

Tako je pripovedoval trden kmet Feliks in kar nekam milo se mu je 
storilo pri srcu, ko je počasi razvijal svojo pripoved. No, nekaj vedrine pa je 
vendar bilo med njegovimi besedami o konjih.

■•Sin, ki je kmetijski tehnik in prav sedaj nadaljuje študij, se bo najbrž 
le odločil za obstanek na domačiji. Potem bo tudi konj spet več pri hiši.«

Z ženo Olgo imata še hčerko Zdenko, ki pa se je že poročila in je 
zaposlena v soboški Muri. Sin Slavko jima je torej upanje in hkrati morda 
tudi priložnost, da bo v konjskem hlevu, ki bi ga po očetovem mnenju bilo 
potrebno obnoviti, spet po sedem in več lepih konjev. '

Lepo je na Jureševi kmetiji, ki meri nekaj čez 9 hektarjev zemlje in na 
kateri poleg konjev premorejo tudi 30 glav živine in kar 11 krav mlekaric. 
Celo do 150 litrov mleka namolzejo dnevno in ga prodajo mlekarni.

Sicer so pa Jureševi tudi dobri vaščani in vzgled ni kooperanti, sem 
izvedel ob potepanju po njihovi vasi.

DOBRI IN MARLJIVI LJUDJE

Da bi izvedel še kaj o vasi in ljudeh v njej, sem se podal k enemu izmed 
sovaščanov prvega sogovornika.

••Franc Štumf bo že ta pravi« so mi svetovali kar na nekaj domačijah.

••Tudi v mojih hlevih lahko vidite od 24 do 30 krav. Ukvarjam se z 
mlečno proizvodnjo in rejo telet, pri čemer sodelujem z domačo delovno 
organizacijo Ljutomerčan. Prav ta mije pomagala s krediti, da sem si lahko 
zgradil nov hlev in nakupil potrebno mehanizacijo.«

Tako mi je v nekaj besedah predstavil sebe in svojo dejavnost, nakar 
sva pokramljala še o delu v prostem času in vasici, kjer z družino živi in 
kmetuje. Da je v Bunačnih skoraj 40 traktorjev, sem izvedel in da 
so letos kljub slabi letini in prezgodnji zimi tamkajšnji kmetje le uspeli 
nekako pospraviti večino pridelkov. Sicer pa v Bunčanih prevladujeta 
živinoreja in poljedeljstvo. Vse več je novih in obnovljenih hlevov, še nekaj 
pa se jih v kratkem obeta

■•V naši vasi je menda kar okrog 20 kmetov, ki imamo približno 8 
hektarjev zemlje,. Seveda pa se najdejo tudi polkmetje med vaščani v 
Bunčanih, ki jim delo na zemlji ne prinaša glavnega zaslužka in je imajo 
manj.«

NASLEDNIKI, NASLEDNIKI
Pozorno popoldne je že bilo, s Francem pa sva še vseeno klepetala 

na prijaznem dvorišču, si ogledala lep hlev, ki si ga je zgradil in veliko 
naredil kar sam, ter se pomenila tudi o njegovem prostem času. Da, prav ste 
prebrali. Če si človek vse prav porazdeli, mu tu in tam kaj časa še ostane. 
Tako je priznavaI sogovornik in mi Dokazal nekai svoiih izdelkov. Celo na 
kovaško opravilo se spozna, zidarijp in varjenje in še na kaj.

“ Spregovorila pa sva tudi o naslednikih, ki bodo že čez nekaj let 
zamenjali svoje očete na bunčanskih kmetijah. Samo nasmehnil se je sprva 
Franc, nato pa le povedal, da se sin sicer uči v soboški Panoniji za 
avtokleparja, da pa bo vendar ostal na kmetiji. Sicer pa se menda čas spet 
obrača. Medtem, ko je še pred leti kazalo, da v bližnji prihodnosti pe bo na 
zemlji nikogar več, pa se danes vse več mladih le odloča, da prevzamejo na 
kmetijah vajeti z očetovskih rok.

Tradicije lepe vasice Bunčani torej ne bodo izumrle.

Franc Štumf je eden večjih kmetov in kar 30 glav živine je v 
njegovem novem hlevu.

Tekst in foto: JANEZ. KURBUS
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Pomurska
metropola —

Vestnikov novinar v trgovinah v Murski 
Soboti kupil devet osnovnih živil, ki sodijo 
v tako imenovano ,,košarico", in zanje od
štel 435.85 dinarjev.

Seveda pa z varčevanjem samo 
pri mesu ne bo moč povsem rešiti 
naraščajočih izdatkov za hrano. 
Treba bo tudi nekoliko vrtnariti. 
Zemljo za vrt je moč dobiti, če
tudi ne ravno poleg stanovanja. 
Marsikaj lahko človek, četudi ni 
kmetijec, pridela doma. Tega se 
nekatere gospodinje (tudi mest
ne) dobro zavedajo in skrbno ne- 

NAJDRAŽJE MESTO? gujejo vrt. Pa ne samo one, am- 
oak tudi njihovi možje in otroci. 
Pridelujejo fižol, kumarice, zelje, 
rdečo peso, krompir, paradižnik,

POVPRAŠEVANJE DVIGA
CENO

Ce se sprehodite po tržnici v 
Murski Soboti, če kupujete v 
trgovinah ali pa pri domačih 
proizvajalcih živeža, ugotavljate, 
da se živila veliko bolj dražijo 
kot pa se povečuje osebni doho
dek. Najbrž ste se že vprašali, 
kako je to mogoče! Saj res, kaj 
je tisto, kar vpliva na tako dragi
njo v Pomurju? Odgovorov na 
to vprašanje je več. Jaz vam 
ponujam tegale: veliko povpra
ševanje! Da, ponudba nekaterih, 
pravzaprav skoraj vseh osnovnih 
živil, je manjša kot pa povpra
ševanje. Vemo pa, da tam, kjer 
je povpraševanje večje od 
ponudbe, rastejo cene, in 
narobe: tam, kjer je povpraševa
nje manjše, prodajalci cene 
znižujejo ali pa jih vsaj držijo na 
vajetih. Pridelovalcem živil in 
prodajalcem v Pomurju, zlasti 
pa v Murski Soboti, se ni bati za 
kupce. To jih spodbuja, da ima
jo visoke cene. Ta trditev pa ne 
velja le za zasebne prodajalce, 
ampak tudi za družbeno trgovi
no. V tej sem kupil 9 vrst osno
vnih živil, in tako šel po sledeh 
stanovskih kolegov pri dnevniku 
Dela. Le-ti so pred kratkim (na 
temelju statističnih podatkov) 
izračunali, da je najdražje 
slovensko mesto Koper, kjer je 
košarica živil veljala 416,10 
dinarjev, v Ljubljani je bilo tre
ba zanjo dati 384,75 dinarjev, v 
Postojni 377,60 dinarjev, v 
Mariboru 372,75 dinarjev, v 
Trbovljah372,75dinarjev, v Novi 
Gorici 371,85 dinarjev, v Novem 
mestu 361,10 dinarjev, v Krškem
358,30 dinarjev, v Celju 357,35 
dinarjev, v Velenju 352,60 dinar
jev, v Kranju 343,95 dinarjev, v 
Kočevju 336,80 dinarjev in v 
Slovenj Gradcu 334,45 dinarjev. 
Novinarji Dela so zbrali (statisti
čne) podatke tudi za Mursko 
Soboto in ugotovili, da velja 
košarica živil v pomurski 
metropoli 373,55 dinarjev in je 
tako tik za Postojno.

KOŠARICA OSNOVNIH ŽIVIL

Kaj sodi v tako imenovano 
košarico osnovnih živil? Vanjo 
uvrščamo po kilogram krom
pirja, fižola, kislega zelja, 
jabolk, limon, skute, govejega 
stegna, 1 liter mleka in 10 jajc. 
Novinarji nekaterih časnikov 
letno večkrat preverjajo, koliko 
stanejo ta živila iti znesek potem 
primerjajo z rastjo osebnih 
dohodkov. Žal v zadnjih obdob
jih prihajajo do zaskrbljujočih 
podatkov: cene teh živil so ,.po
divjale” in osebni dohodki jih ne 
morejo ujeti. Ker pa ljudje 
ravnamo prav in pri hrani ne 
skoparimo, pač pa veliko bolj pri 
dobrinah trajnejše vrednosti, ne
preseneče podatek, da Ju-

1 kg govedine 146,oo din

1 kg Jabolk 15,oo din

papriko, korenček, peteršilj in še 
kaj. Ne le, da imajo tako ob vsaki 
priložnosti zelenjavo, ampak tudi 
poceni. Ob tem pa so lahko tudi 
ponosni: to, kar jemo, je zraslo 
na našem vrtu, ki smo ga vsi ne
govali. Seveda pa take ohišnice ne 
bodo povsem rešile naše odvis
nosti od nakupovanja na tržnici 
in v zelenjavnih trgovinah, kajti 
čisto vsega le ne bo moč pride
lovati, kajti sicer bi se šli preveč 
samooskrbno gospodinjstvo.

Ko ocenjujem usmeritev naših 
gospodinjstev, ugotavljam, da so 
preveč usmeijena na nakupova
nje, manj pa na lastno pridelova
nje hrane. Marsikaj, kar bi lahko 
pridelovali doma, dandanašnji 
(vsaj doslej je bilo tako) kupu
jejo tudi kmečka gospodinjstva. 
To ne velja le za zelenjavo, 
ampak tudi za meso. Na primer: 
kmečke zamrzovalne skrinje so 
polne kupljenih piščancev. Za
kaj? Pravijo, da zato, ker se ne 
izplača, da bi jih redili doma. 
Večkrat imam občutek, ko se po
govarjam s kakim kmetom, da se 
zdaj sploh nič več ne izplača, ne 
pridelovati ne rediti. To pa ven
dar ne more biti res! Pa še kako 
se splača, le vedeti je treba gos
podariti.

MURSKA SOBOTA NAJ
DRAŽJA?

Na temelju zbranih podatkov 
sem torej ugotovil, da je Murska 
Sobota v primerjavi z drugimi 
mesti najdražja. S to ugotovitvijo 
se boste najbrž strinjali tudi vi, 
dragi bralci, ne vem pa, kaj pore
čete okrog predlogov za zmanjša
nje stroškov za gospodinjstvo. 
Vesel bom, če se boste oglasili s 
svojimi predlogi, pravzaprav iz
kušnjami, kako shajate v času 
nenehnih podražitev osnovnih ži-

goslovani menda polovico 
osebnega dohodka ,,pojemo", 
torej polovico plače damo za 
hrano. Vsaj doslej je bilo tako, 
ko smo živeli razkošno (ponekod 
tudi potratno), saj -r- to velja 
zlasti za moške — si nismo mogli 
zamisliti ne zajtrka, ne kosila in 
seveda tudi večerje ne, če ni bilo 
na mizi mesa. To živilo je od 
vseh najdražje in če je prevečkrat 
na mizi, seveda hudo načenja 
družinski proračun. Zavoljo tega 
so marsikje že začeli razmišljati o 
nadomestku za pečenko. Po dru
gi strani pa tudi menda ni 
povsem zdravo, če je miza veli
kokrat obložena z mesom in 
mesnimi izdelki.

No, sedaj pa je že čas, da vam 
odkrijem ,,skrivnost”, koliko 
sem v murskosoboških trgovinah 
odštel za košarico osnovnih živil: 
kilogram krompirja 8.40 
dinarjev, kilogram fižola 56.40 
dinarjev, kilogram kislega zelja 
20.00 dinarjev, kilogram jabolk 
15.00 dinarjev, kilogram limon
64.55 dinarjev, kilogram skute 
(ki se lak) 60.00 dinarjev, kilog
ram govejega stegna 146.00 

dinarjev, 1 liter mleka 11.50 
dinarjev, 10 jajčk 54.00 dinarjev. 
Potem ko sem te zneske seštel 
sem dobil tole ,,cifro”: 435,85 
dinarjev. In če zdaj to številko 
primerjamo z zneski v ostalih 
slovenskih mestih (maloprej ste 
lahko prebrali, kakšne so cene 
drugod), ugotovite, da tako 
visoke številke ni nikjer. Za 
,,najdražje” slovensko mesto je 
zapisano 416,10 dinarjev.

Sicer je res, da se omenjene 
številke nanašajo na december in 
da so ugotovljene na podlagi sta
tističnih podatkov, toda razlike 
so občutne in zlasti za Mursko 
Soboto zaskrbljujoče. Za decem
ber je statistika trdila, da košari
ca živil velja 373,55 dinarjev, 
dobra dva tedna pozneje pa 
Vestnikov novinar z dejanskim 
nakupovanjem in obračunom to 
trditev odločno demantira, kajti 
za devet živil sem odštel 435,85 
dinarjev, torej 62,30 dinarjev več. 
To pa ni malo in če bodo cene ta
ko naraščale, potem se bo treba 
počasi posloviti od vsakodnevne
ga obilnega obroka.

NEKAJ PRIMEROV REŠITEV

Najdražje živilo, ki sodi v 
košarico, je meso. Goveje stegno 
s kostmi stane 146,00 dinarjev. 
Med gospodinjami, ki imajo 
mesečno na voljo določeno vsoto 
denarja za gospodinjstvo, vre: ra
de bi dobro kuhale, in tako za
dovoljile svoje gurmanske druži
ne, po drugi strani pa jim 
zmanjkuje denarja. Nekatere 
izmed teh v mesnicah zdaj ne 
kupujejo le najkvalitetnejših ko
sov mesa, ampak razno drugo 
meso, tudi drobovino. Iz mesa je 
namreč moč pripraviti marsikaj 
dobrega in ni nujno, da je to na
rejeno prav iz pljučne pečenke. V 
prodaji pa so tudi cenejše vrste 
mesa, na primer perutnina, ri
be... Pomurci smo se preveč 
,,vrgli” na govedino in svinjeti- 
no, ki sta v primerjavi z drugimi 
vrstami mesa dragi. Počasi se bo 
torej treba privajati tudi na kaj 
drugega. Vsekakor pa v tistih 
gospodinjstvih, kjer v družin
skem proračunu škripa. In kje 
ne?

vil? Morda novinarjev predlog o 
delni »samooskrbi” v gospodinj
stvih pri vas ni nobena novost in z 
iznajdljivostjo (in delom seve- 
da) zmanjšujete izdatke za hrano. 
Nenehno se mi zdi, da nekatera 
gospodinjstva še vedno žive 
potratno, ker si pač to lahko pri
voščijo, druga pa le stežka shaja- ™ 
jo iz meseca v mesec. Taka 
razporeditev dobrin in odnos do 
njih se mi ne zdi prav. Hrana 
(pravijo, da je ni na pretek, zato v 
mnogih državah stradajo), je 
strateško važna, zato jo je treba 
uporabljati smotrno. In če ne bo
mo umetno (ustvarjanje zalog in 
potratništvo) povzročali preveli
kega povpraševanja, kar pelje k 
dviganju cen, potem cene ne bo
do tako hitro naraščale in najbrž 
se bo zgodilo (človek je pač opti
mist), da bo nekoč naša pomur
ska metropola veljala za 
najcenejše mesto. Pravzaprav je 
absurd, daje zdaj najdražje, kajti 
nismo se še tako indu
strializirali, da bi živeli samo 
od dela v tovarnah. Kmetijstvo, — 
pridelovanje hrane, je naša 
osnovna naloga. Na to ne bi smeli 
pozabljati. ■

Tekst in foto: 
ŠTEFAN SOBOČAN

LENDAVA

Preobširen program zborov

Program dela zborov skupšči
ne predstavlja dokument za 
obravnavo najbolj aktualnih 
vprašanj v lendavski občini v tem 
letu, obenem pa zavezuje organe 
občinske skupščine, samouprav
ne interesne skupnosti in druge 
dejavnike, da svoje delo uskladi
jo z delom zborov skupščine ter 
pri* pripravi gradiva za 
obravnavo. Program bo seveda 
lahko med letom tudi 
spremenjen, če bo potrebno, v 
začetku vsakega trimesečja pa bo 
skupščina izdelala še periodične 
programe, ki naj bi bili rezultat 
konkretnih dogovorov z izvršnim 
svetom in družbenopolitičnimi 
organizacijami. Po nekaterih 
mnenjih je program preobsežen.

skupščine
saj, bi nekatere naloge pač morali 
opraviti tudi lani ustanovljeni 
družbeni sveti, ki pa niso dovolj 
delovni, saj nimajo niti svojih 
programov. Če smo že ustanovili 
družbene svete, bi bilo potrebno, 
da jih aktiviramo, sicer nimajo 
pomena. Nekatere naloge v pro
gramu niso časovno najbolje 
opredeljene, razpravo o sta
bilizacijskih ukrepih, oziroma 
izvajanju le-teh pa bi bilo 
potrebno pripraviti takrat, ko se 
bo govorilo o periodičnem 
poslovanju združenega dela v 
občini. Potrebno se bo dogovori
ti tudi o nosilcih priprav gradiv 
za posamezne seje, saj to včasih 
še vedno dela težave v delovanju 
zborov. Ker je izvršni svet

skupščine občine Lendava že 
sprejel svoj program dela za le
tošnje leto, bi kazalo ta program 
uskladiti s skupščinskim. Na eno 
pa je potrebno še posebej 
opozoriti. Gre za disciplino dele
gatov, ki prihajajo na seje zbo
rov skupščine, saj je ta nekako 
večja v zboru krajevnih 
skupnosti kot zboru združenega 
dela. Ker smo na začetku novega 
srednjeročnega obdobja, bi bilo 
potrebno opozoriti tudi na 
tesnejšo povezavo med delegaci
jami in družbeno političnimi or
ganizacijami z namenom, da bi 
delegacija dejansko prenašala 
mnenj občanov in ne le svoje.

Jani D.

LENDAVA

Bilanca 
solidarnostne 

akcije
Ni še tako davno, ko je bila v lendavski občini organizirana soli

darnostna akcija pospravila poljščin, ki io je vodil komite za ljudski odpor 
in družbeno samozaščito skupaj z občinskim štabom za civilno zaščito in 
občinskim sindikalnim svetom. V akciji so po podatkih, ki so bili te dni 
objavljeni, v občini Lendava, sodelovali: brigadirji MDB Lendava, dijaki 
ŠKC Lendava, učenci osnovnih šol, delavci TOZD, SIS družbenih služb 
in pripadniki civilne zaščite. Vsi omenjeni so opravili okoli 50 tisoč 
delovnih ur, pospravili pa so 77 hektarov sladkorne pese in 385 hektarov 
koruze. Posebej velja omeniti požrtvovalno delo brigadirjev mladinske 
delovne brigade in dijake šolskega kovinarskega centra Lendava. Akcija 
je pokazala seveda tudi določene pomanjkljivosti, ki bi jih bilo v bodoče 
potrebno odpraviti, vendar pa je dokazala, da so delovni ljudje in občani 
pripravljeni skočiti na pomoč, ko to veleva potreba. Z akcijo smo pomagali 
pospraviti dragocen pridelek v kašče, to pa je tudi največji uspeh, saj danes 
še vedno slišimo, da je ponekod lanski pridelek še vedno na njivah.

Jani D.

LENDAVA

ISo 
razvoju 
Pomurja
Na seji izvršnega sveta skupščine 

občine Lendava so razpravljali o 
predlogu dogovora o skupnih 
temeljih planov razvoja Pomurja v 
tem srednjeročnem obdobju. Na 
dnevnem redu seje so bila še druga 
pomembna vprašanja: predlog 
dogovora o uresničevanju družbe
ne usmeritve o razporejanju do
hodka ter osnutek programa dela 
zborov občinske skupščine za le
tošnje leto. Člani izvršnega sveta 
so se seznanili tudi z uresni
čevanjem ukrepov družbenega 
varstva v KZ Prekmurec ter s 
predlogom elaborata o ustanovitvi 
skupne strokovne službe za 
samoupravno interesno skupnost s 
področja socialnega varstva. N» 
seji so imenovali tudi komisijo zt 
pripravo analize o možnostih 
zmanjšanja družbene režije.

Jani D.

State 
koprive 
najbolj 
pečejo

TROJE HUDOMUŠNIH 
IN BODIČASTIH NAM JE 
PADLO V OČI. VSE IZ 
LJUDSKEGA GLASA, 
LETNIK 1951.

Prva - HOKUS, PO 
KUS —- pride prav še dan
današnji.

Pred letom so v ivanjkov- 
ski zadrugi zmanjkali dve 
vreči pšenice.

K
 našli v slami, 
pokus, neki hudič 
to iz kleti.
pokus, pa so za- 

ašli čarovnika, 
pokus. Izgleda, da 
lica Petovarjeva v 
i obsedela.

e. Takim in podo- 
; tudi danes (z)naj- 
ičarovniki«, nekaj 
:« nič ne škodi.

varviK i NICA
Cenjenemu občinstvu 

sporočam, da je v boju z no
žem tragično preminul naš 
prisvojenec zadružni teliček. 
Vsem, ki ste ga v skledah 
spremljali k zadnjemu počit
ku, se topot iskreno zahva
ljujem. Žalujoči... zadru
žnik in ljubitelj telečjega 
mesa. .

Takim »osmrtnicam«, 
starim skoraj trideset let, se 
ni čuditi, kajti zna se zgoditi, 
da bodo vnovič aktualne.

I
 In še ena od ZAGONETK.

V soboto 26. oktobra 1951 
so v Pršet inčih pri Tomažu 
brali grozdje, ga stiskali in s 
sladkim moštom polnili sode. 
V noči na nedeljo se je v kleti 
Franca Zemljiča zgodilo ne
kaj zagonetnega. Niti stro
kovnjaki niso mogli pojasni
ti, kako je 120 litrov mošta 
moglo preteči iz zadružnega 
soda v Zemljičev sod.Dobili pa smo informacijo, 
da je gospodar po vrnitvi tega 
mošta točil debele solze.

Mi pa si še v letu 1981 Za
man belimo glavo s tem, kaj 
neki se je primerilo v Zem
ljičevi kleti. Veste morda vi?

Še tale PREGOVOR se 
na m dozdeva pri praven: če mi 
petrolejka smrdi, pa mi 
elektrika sveti! Pred 30 leti 
že, danes pa bi nam ob ne
davni vsesplošni temi še tako 
smrdeča petrolejka zagotovo 
prav prišla!

-brž
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BPALC
Integracije, referendum

Da resnica boli, vemo vsi. 
Za odgovor se tovarišu B. 
Žuncu lepo zahvalim in 
upam si zagovarjati resnico.

Pri mesečnih osebnih do
hodkih v višini 7000 dinarjev, 
kar je že »špica«, stane kava v 
hotelu Grozd 11 din. dobiš pa 
je ravno toliko, daje komajda 
pokrito dno skodelice. Podra
žili so žgane pijače, vino, 
kuhinjske storitve, kljub sta
bilizaciji, pri čemer se »mo
dro« izgovarjajo, da so takšne 
cene tudi v Biseru, Lutvercih 
in Apačah, dovolila pa jih je 
občinska skupščina v Gornji 
Radgoni. Pa gostilne v teh 
krajih sploh niso tako urejene 
kot hotel! To je dejstvo.

Ne silimo vsi v drage 
lokale in prav vi, tov. Žunec, 
bi morali obsojati vedno višje 
cene gostinskih storitev. Kaj 
se res vse rešuje z višjimi 
cenami? In vi molčite!? Naj 
nam vsaj občinska skupščina 
postreže s kalkulacijo, bo vsaj 
manj hude krvi občanov. 
Sicer pa niste prvi, ki kritizi
rate. saj dobivam tudi sino
nimna grozilna pisma.

Turizem-gostinstvo Ra
denska se obnaša monopoli
stično — s cenami namreč — 
nihče ne more trditi nasprot
no. nazadnje pa so v Gornji 
Radgoni naredili tudi Slogi 
konkurenco. Imamo Merca
tor iz Ljubljane. Merkur 
Murska Sobota in-butik Tina.' 
Se tako, hudo bojite konku
rence, če bi Viator naredil 
kakšen turistični objekt z 
nižjimi cenami. Nazadnje pa

in še kaj
lahko vsakdo pri nas pove 
svobodno mnenje in izrazi 
misli.

Ali so lahko obrtno zadru
go zgradili zastonj? Res — 
menda ni bila poceni, in to 

ceno plačujejo občani z dra
gimi obrtnimi storitvami.

Jože Kaučič 
Lomanoše 6 

69 250 Gornja Radgona

Še enkrat:

RESNO ALI 
TJAVDAN?

Veste kaj, tovariš Jože Kaučič? Dregete v področje, ki 
ne vzdrži in tudi ne more vzdržati nikakršnih poenosta
vljanj. Namreč, na področje cenovne politike. Vaša, na prvi 
pogled »logičnaa sklepanja« se — če bi seveda stvari bolje 
in globlje poznali — preprosto podrejo. A opraviva na 
kratko?!

Če že objavljate, potlej morate imeti trdnejše argu
mente. Ne zgolj zdravo pamet, kajti zgolj zdrava pamet pri 
zdajšnjih cenovnih gibanjih (beri: skokih) odpove. Kaj, ko 
bi se kdaj oglasili na občinski skupščini v Gornji Radgoni, 
kjer vas bodo — prepričan sem — radi »poučili« o pro
blematiki. Sicer pa, ko bi se večkrat oglašali pri teh in 
podobnih virih informacij, bi nemara dobivali tudi veliko 
manj anonimnih in celo »grozilnih« pisem. Poleg tega bi 
lažje »polemizirali« in bogatili vsebino vašega tovarni
škega glasila.

Mimogrede še tole: soglašam, da se vse ne rešuje z 
višjimi cenami, temveč predvsem s pametnim dogovorom 
in sporazumom.

Pa brez zamere in oglasite se še kaj! Vendar pa z 
zaokroženim prispevkom, kajti ta odgovor zadostuje.

Branko Žunec

Zdravnik za vas

PREHLAD
Povzročitelji navadnega pre

hlada so virusi, ki spadajo v 
skupino rinovirusov. Navadni

Zdravljenje je simptomatsko: 
dajemo tople napitke, vdiha
vanje kamiličnih par in dajanje 
sirupov proti kašlju. V primeru 
komplikacij se mora bolnik takoj 
oglasiti pri zdravniku.

Bolezenski znaki vnetja pa tra
jajo po padcu temperature še 
navadno eden do dva tedna 
(hripavost, kašelj). Komplikacije 
so podobne kot pri gripi, vndar 
so zelo redke.

Dr. HORVAT Alojz, spec, 
internist

prehlad se najpogosteje javlja v 
času hladnih mesecev. Prenaša se 
preko drobnih kapljic, ki nasta
nejo ob kihanju in kašljanju. 
Izgleda, da podhladitev (premra- 
ženost) tvori uvodna tla za pojav 
bolezni, kar pa ni zanesljivo 
dokazano.

Bolezen se pojavi od okužbe v 
enem ali najkasneje v treh dneh. 
Bolnik dobi občutek polnosti 
(zamašen osti) in ščegetanje v 
nosu in žrelu. Začne kihati in 
dobi obilen izcedek iz nosu, ki je 
v začetku voden, čez nekaj dni 
sluzast in pozneje lahko sluza- 
vo-gnojen. Nos postane nepre
hoden, izgubimo pa tudi občutek 
za vonj. Žrelo je vneto in por
delo. Splošno počutje bolnika je 
moteno, nastopi utrujenost, 
glavobol in mogoče malo zvišana 
telesna temperatura.

Navaden prehlad traja okrog 
sedem do osem dni. Včasih se 
vnetje spušča tudi nižje v dihalne 
poti. Lahko pride do kompli
kacij v smislu gnojnega vnetja 
obnosnih votlin. Takrat je treba 
takoj k zdravniku.

Bolezen zdravimo simptomat
sko. Dajemo kapljice v nos — na 
primer benil, diplivan, ki napra
vijo nos prehoden. Bolnik lahko 
jemlje tudi C-vitamin s toplimi 
napitki.

Povzročitelji bolezni so adeno- 
viirusi, miksovirusi in drugi 
virusi. Pri tej skupini bolezni gre 
za kratkotrajno vročino z 
močnimi znaki vnetja dihalnih 
poti in manj izraženimi splošnimi 
znaki. Začetek bolezni je 
zmeren, vročina traja dva do štiri 
dni. Bolniki imajo bolečine v 
grlu, izgubijo glas ali postanejo 
hripavi ter kašljajo. Splošni 
znaki bolezni so: glavobol, sla
bost, občutek, da je bolnik bolan 
itd. Bolezen se javlja v obliki 
majhnih epidemij, ki so omejene 
na manjše skupine ljudi (šola, 
kasarna).

Akutni vročinski katar 
gornjih dihalnih poti

otroke ter bolnike s kroničnimi 
boleznimi pljuč in srca. Taki 
bolniki naj vedno poiščejo 
zdravniško pomoč.

Zdravljenje je simptomatsko. 
To pomeni, da zdravimo znake 
bolezni: zbijamo vročino, laj
šamo bolečino itd. Bolnik naj 
pije zadosti toplih napitkov 
(limonin čaj, toplo limonado, 
sadne sokove), da ne bo izsušen. 
Vročino lahko zbijamo z hlad
nimi obkladki na prsih, od zdra
vi] pa bi dajali C-vitamin 
3-krat po eno dnevno.

Bolezen preprečujemo z 
aktivno imunizacijo (cepljenje) 
proti gripi, ki se izvaja vsako 
leto. Množično cepljenje pride v 
poštev v primeru pričakovanega 
pojava večje epidemije. Kot prvi 
pa morajo biti vedno cepljeni: 
Kot zdravstveno osebje, 
miličniki, osebje na mejah in 
osebje javnega prometa.

GRIPA
Povzročitelj gripe so virusi 

influence. Bolezen se javlja v 
obliki manjših ali večjih epidemij 
v določenem času ali tudi 
posamično. Ob kontaktu z 
bolnikom pride povzročitelj v 
sluznico dihalnih poti, kjer se 
razmnožuje in okvarja sluznico. 
Od kontakta z bolnikom (oku
žba) pa do pojava znakov bole
zni mine eden do tri dne. 
Povzročitelj se ne širi po telesu, 
splošni znaki bolezni pa nasta
nejo zaradi toksemije. Povzro
čitelj hitro izgine iz bolnika in je 
tako bolnik kužen samo nekaj 
dni, najbolj v zgodnji fazi bole
zni.

Začetek bolezni je nagel. Naj
prej se pojavijo splošni znaki 
bolezni: mrzlica, vročina, sla
bost, glavobol, bolečine po celem 
telesu in siljenje na bruhanje. 
Vročina je reden znak bolezni. 
Traja od enega do šest dni, 
največkrat dva do tri dni. Bro- 
čina doseže 38 — 39 stopinj C in 
je najvišja med prvim in drugim 
dnevom bolezni.

Tem splošnim bolezenskim 
znakom se pridružijo lokalni 
znaki na dihalih, ki so v ozadju 
in slabo izraženi. Kažejo se kot 
lahno vnetje oči s solzenjem, 
vnetjem nosne sluznice (zama- 
šenost) vendar skoraj brez iz
cedka. Vnetje žrela daje občutek 
suhosti, grebenja in ščegetanja v 
žrelu. Vnetje grla se kaže s 
hripavostjo, vnetje sapnic pa s 
suhim kašljem. Bolezen traja 
običajno tri do pet dni.

Pri gripi gre za negnojno vne
tje sluznice dihal. Že med bolez
nijo ali ob konc bolezni lahko 
pride do dodatnega bakterijskega 
(gnojnega) vnetja kot komplika
cija pri gripi. Kot komplikacije 
nastopajo gnojno vnetje srednje
ga ušesa ter obnonosnih votlin. 
Ti dve komplikaciji se pokažeta 
običajno ob koncu bolezni in sta 
česti vzrok kroničnega vnetja teh 
organov. Med ostale kompli
kacije spadata gnojni bronhitis 
in pljučnica, kije dostikrat vzrok 
smrti. Komplikacije pri gripi 
ogrožajo starejše ljudi, manjše 

M

NAVADNI

miSKo 
KRANJEC

Ti pa-------ko žrebec si se premetaval po sirotiki vso
noč. Nu — tvoja in njena stvar, če Se nista mogla premagati. 
Le to ti povem, da si mi zdaj ne s spremisliš in bi odšel h 
kakšni drugi. Boš ime j z menoj opraviti. Če bi si pa ti le 
spremislil, naj pa pride Števek, tvoj brat, mi je vseeno. Sva se 
z vašo materjo dogolčali: ta ali oni, kakor kateremu katera 
pač bolj ugaja.«

»Kaj bi premišljal, kaj bi se prebiral,« sem odvrnil, ker 
si za vse druge stvari nisem upal ugovarjati. »Če sta se že z 
našo materjo dogolčali, kaj bi jaz spreminjal. In če bi bila za 
Steveka dobra, ne vem, zakaj zame ne bi bila, ha ?« — »Zato 
pa — dobra je, poštena.« — Le dvomim, da je prveščica. 
Naša mati so mi pravili, da očeta dva meseca niso spustili k 
sebi..." — »Jezuš!« je vzkliknila ženska. "Le tega mi ne 
pravi, da bi bila že skom kaj imela, bi jo takoj ubila, da veš! 
In vaša mati, praviš - --Ženske smo različne. Kristus, češem 
pa komaj čakala, da je legel k meni. Zjutraj pa še nisem 
mogla niti lonca z burkami vzdigniti v peč, tako meje zdelal. 
In dotlej nisem z nikomer nič imela, tipa------ Zdaj je, kar je.
Le da si ne spremisliš, sem rekla, razen če bi naša Bara bila 
Steveku bolj všeč. Ti pa se potlej odloči za Trezo.«

"Ženska je ženska,« sem odvrnil pa še dodal. »Rogljev 
nima nobena, pravijo naš oča, bode pa marsikatera . . . 
kasneje, če ti zdaj liže roko. Pa kaj bi to zamenjaval, a ne ?«

»Nu, tak — potlej pa le čimprej pridi s kumo. Jaz se bom 
pa medtem z vašo materjo pogolčala, kako in kaj.«

Kakor sva se bila s Števekom dogolčala, na našipasiki 
sva zadela drug ob drugega. Bilo'pa je že dobro svetlo, v 
naši kapelici je že odzvonilo zdravomarijo. — Hodil je 
siromak ves spotrt, jaz pa nič bolje.

»Nu?« je dejal tudi on in zmignil z rameni.
»Ste bučno seme luščili? l/so noč?« sem bolj rekel ko 

vprašal.
»Seme, l/so noč,« je odvrnil.
»Mi tudi,« sem dejal. »Vso milo noč.« Nakar sem se 

zasmejal na ves glas, nakar se je zasmejal tudi Števek. 
Vendar sem še dejal: »Nu in kako si se odločil? Ti niso rekli, 
če ti ni Treza všeč, naj pridem jaz?«

»So, rekli so, Pa tebi?«
»Meni tudi ——da lahko prideš ti, če bijaz rajši Trezo. 

Nu, in kako si se odločil?«
Siromak je zmignil z rameni rekši mi:» »Kaj pa seje tu 

treba še odločati. Hišo imajo, ženiti se moraš, prej ali sej 
moraš zdoma... Bom kar tu ostal.«

Tako je bilo med nama vse rešeno. Bil sem neznansko 
srečen. Ker Bara se mi je prirasla k srcu ko bršljan k brestu. 
Ko sem odhajal — pritekla je za menoj in me še ujela pred 
prelazom —je nemilo jokala ko protna ptica in me prosila 
jočič: "Da me zdaj ne zapustiš, Markec — kdo me bo pa še

strici somi 
Povedali

maral, ko nisem več nedolžna. In mogoče se je tudi že 
sprijelo, ker sem v takem času ... naša mati pravijo, da je 
včasih že dovolj, če le nekoliko bolj pogledaš moškega, kiga 
imaš rada. Midva pa... Kristus, kar naprej si se premetaval 
po meni, zdelana sem, da ne bom mogla prinesti vrča vode 
od studenca v kuhinjo.”

S Števekom sva padla v naš priklet, ko da naju je kdo 
sunil s podrstrešja. Matije že bila v kuhinji in se je ravno 
nagibala nad ognjišče. Ker je ravno gledala v peč, sva se 
hotela mimo nje izmuzniti v sobo. Je pa zagotovo opazila 
najino tenjo, zakaj vprašala je — gotovo naju je že priča
kovala: »Kam pa zdaj taka sila?« K čemur je dodala trdo: 
»Kal sem k meni v kuhinjo. In — se zdaj plide domov, ha, 
klantoša, lajkoša?« — »Šajsva spala... doma v hlevu,« sva 
odvrnila. — »Zdaj pa bosta še lagala, tepeša. Vaju bom z 
bulklarhi.

Spogledala sva se, zmignila z rameni in stopila k njej v 
kuhinjo. Na srečo je bila še sama, ker lahko bi že bila tam 
tudi tetica Jula. Toda materina jeza ni bila prehuda, ker nama 
je takoj ponudila svojega kopleka, rekši nama: »Nu, tak — 
zdaj pa pijta in mi lepo plipovedujta vse po vlsti, kako je bilo. 
Pa ničesal izpustiti!« je še zapretila z iztegnjenim kazalcem. 
— Le kako sije to mislila: 'vse po vrsti’.

Na srečo je ravno nalivala svojega koplekovega čajčka 
in ropotala z lončki, da sva se s Števekom za njenim hrbtpm 
lahko spogledala in se v sili tako z očmi dogolčala, da bbva 
lagala.

Močno pa je zadišalo po žganjici, ko nama je potisnila 
pod nos lončke s svojim koplekom rekši nama:»Koplekov 
čajček je dobel... človek ni zaspan.« Verjamem — po čajčku 
najbrž ne, zato pa po žganjici le tem bolj, še bolj pa po 
neprespani noči. Mati pa tokratni ravno preveč skoparila z 

. žganjico. »Še onima, moškima v sobi ga malo ponesem 
Slišim, da že oba klehata plipečL »Mislila je na očeta in na 
strica Andraža, pozabila pa na najinega bratranca Markca, 
Andraževega sina.

»Kako bova ?«.sem vprašal brata Števeka, ko je mati s 
svojima čajčkoma skočila v sobo. _

"l/se bova zlagala,«je menil Števek. »Da veš — nič ni 
.bilo.«

Mati pa naju je tako lepo prelisičila, da se niti izvijati 
nisva mogla. Tudi sama je začela srebati svoj koplek, vmes 
pa lepo načela: »Nu — kako je bilo? Ste seme luščili?"

Spogledala sva se in že zapela v en glas ko ministranta 
v nedeljo pri maši svoj ,amen »Seme."

"Vso noč?« je lepo nadaljevala, nama pa nastavljala 
zanko. Spet sva se s Števekom spogledala in spet zapela v 
en glas:

»Celo milo noč.« Očitno pa so se nama kopleki z

žganjico že dobro poznali, ker ta najin, ,amen ’ni bil več tako 
odločen. Mati pa:

»To sta jim zagotovo oluščila vse seme!« Nato pa spet 
zvito:»Kje pa so vama potlejmatele postlale? Po tlu?«A si 
je že'tudi sama odgovorla, rekši: »Kje pa naj bi sicel? Saj 
dlugod niso imele kje!« Ko si je zakinkala in srebnila svoj 
koplek, se je obrnila k meni rekši mi: »Ko je Bala ugasila luč, 
je legla k tebi ? — Da m izdaj ne boš me mencal z litjo, te bom 
z lončkom po glavi, kal s koplekom vled.» Pogledal sem 

, Stevetea, ujet zmigal z rameni. »NU«? je terjala neizprosno 
od mene odgovor.

_ »Nu,« sem zmigal predano pa pona vljaiBarine besede 
rekši:», Tu bom \ je rekla, ko je legla pod prtič., Vedno spim 
na tleh. S hrbtom se bom obrnila k tebi, ’ je še rekla. Jaz pa 
sem tudi bil zadovoljen tako — lepo sva hrbte vkup tiščala.«

»Liti, se leče,« je dejala mati. »Tak — nu, tak," je potlej 
zakinkala zadovoljna z mojo lažjo, kar je ona spremenila v 
,riti’. Ročno panamaje napravila še en koplek in curnila vanj 
žganjice ko firmanskemu kumu ali krstni botri, čeprav se mi 
je že vrtelo v glavi in sta se mi oba — mati in Števek — 
nekako zgubljala v daljavi.

A že se je lotila Števeka rekši mu:»Tleza pa tudi? Z litjo 
se je obrnila k tebi — nu ?«

»S hrbtom,« je zagrgral Števek in jo skušal popravit. 
Nepričakovano pa se je začel hihitati, kakor zna le on. Vedno 
se smeje, ko da bi mati iz košarice stresala orehe po goli 
mizi, ki se trkljajo na vse strani. Smeje se na drobno in tako 
čudno, ko da se hkrati smejejo trije ljudje. Rekel je spro
ščeno, ko da zdaj on njo izziva: »S hrbtom ali z ritjo . . . roko 
mi je prijela in si jo položila najprej na ciceke rekši mi: ,Lepo 
me božaj. In da ne boš hotel z menoj kaj hudega, »je prosila.
, Nisem še z nikomer nič imela, da veš, pa seboj im.'«

»Nu — tak, nu tak,« je rekla mati, ko da je najbolj 
zadovoljna s tem. »In ti si jo samo božal?«

»Božal... celo milo noč. Do zjutraj.«
»Ti pa tudi — samo božal? Celo milo noč?« se je 

obrnila do mene.
»Božal. Celo milo noč — do ziutrai.«
»In nobena ni lekla: —,.Jezus, kaj pa, če kaj bo — sem 

lavno v takem času,'« nama je nastavljala zanko. Spet 
sva se spogledala s Števekom, nakar se je ta spet začel tako 
hihitati, ko da se mu je zmešalo, pa je dejal: ,Mati — advent 
bo vsak čas mimo. Preden ji bo narasel čiček, sva že lahko 
oženjena. Saj ste naju poslali zato tja, da bi se oženila, ha ?«

Mati naju je gledala, posebej še Steveka v njegovem 
norem smehu, srebnila svoj koplek, se znenada še sama 
zasmejala rekši nama: »Nemaka! Spat pojdite, vidim, daste 
se pii samem božanju tako utludila, da že komaj stojita.«

»Saj pa lahko,«je rekel Števek, nakar jo je v nadaljnjem 
posnemal v.njenem elkanju: »Ko pa sva že tem spila močan 
koplek, tu doma pa še dva, in vso noč sva molala božati...«

»Kanžola!« je dejala mati, vendar ni bila huda. »Bomo 
pa moteli pohiteti — takoj po božiču pojdeta k zapisovanju, 
potlej pa čimplej poteka. Nočem, da bi mi snahi s čičeki in 
blez venčkov na glavi šli k zdavanju. — Sem vama lekla: — 
Pojdite in si oglejte, če vama bosta ženski ugajali. Vidva pa 
takoj: ciceki. In ko bi samo pli cicelki h ostala, lajkoša.«
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RADIJSKI IN TELEVIZIJSKI SPORED OD 2d. DO 30. JANUARJA

SREDA ČETRTEK PETEK

RADIO 
MURSKA SOBOTA

15.30 — Zabavna glasba, vmes 
reklamna sporočila, 16.00 — 
Dnevnik, 16.10 — Nekaj minut z
..............16.30 — Koncert na 

domačem valu, 17.00 — Vključi
tev osrednjega slovenskega 
sporeda.

TV LJUBLJANA

10.00 Zimski šolski spored,
13.15 Zimski šolski spored (do
14.30),  17.15 Poročila. 17.20 Z 
besedo fri sliko: J. Tomažič — 
Pohorski steklar. 17.40 Ukroče
no oko, švicarska kulturno 
dokumentarna serija. 18.10 
Okrogli svet, 18.20 Obzornik, 
18.35 Od vsakega jutra raste 
dan: Trbovlje. 19.15 Risanka, 
19.20 Lik cak, 19.24 TV nocoj, 
19.26 Zrno do zrna, 19.30 Tv 
dnevnik, 19.55 Propagandna 
oddaja, 20.00 Film tedna: Umi
ta!. senegalski film, 21.40 Mi
niature: Govorica rož, 21.55 V 
znamenju

TV ZAGREB
PRVI PROGRAM

10.00 do 14.30 Zimski šolski 
spored. 17.35 Pregled sporeda,
17.40 Poročila. 17.45 Majske 
igrice. 18.15 TV koledar, 18.25 
Kronika skupnosti občin Vara
ždina. 18.45 Amateri, 19.15 Ri
sanka. 19.21 EPP, 19.27 Nocoj.
19.30 Dnevnik. 19.55 EPP, 20.00 
Prosta sreda, 21.15 Spomeniki 
revolucije. 22.00 Dnevnik. 22.15 
Poligon (zabavna glasba), 23.00 
Pregled sporeda za četrtek

Drugi program isto kot Ljub
ljana II

TV AVSTRIJA

PRVI PROGRAM 12.15 Te
leobjektiv, 13.00 Opoldanska 
redakcija, 17.00 Lutke,'17.30 
Wickie in silaki. 17.55 Spanček 
Zaspanček. 18.00 Robinovo 
gnezdo, 18.25 ORF danes, 18.40 
Mi. 18.49 Reklame, 19.00 Av
strija v sliki, 19.23 Reklame,
19.30 Čas v sliki. 20.15 Polnočni 
vrhunci (film). 22.00 Zrcalne 
slike. 22.15 Šport, 22.30 Poročila

Oddajniki II. TV mreže:
16.55 Test, 17.10 Tv dnevnik 

v madžarščini, 17.30 TV dnev
nik. 17.45 Majske igre, otroška 
oddaja. 18.15 Splošna ljudska 
obramba, 18.45 Amaterski stu
dio, 19.30 Tv dnevnik, 20.00 
Eno šolsko leto, 2. del italijan
ske drame, 21.00 Zagrebška 
panorama. 21.20 Kronika v 
kamnu, izobraževalna oddaja 
(do 21.40).

TV MADŽARSKA
9.05 in 1430 Šolska TV. 950 

Markiza, nemški film. 16.10 Hi- 
storikum naroda, 1. del. 17.00 
Preobleka in maska, TV film.
18.25 Kdo je pdzoren? 1850 
Štafeta, 10 minut mladosti. 1930 
TV dnevnik. 20.00 Nedeljski 
starši, madžarski film. 2135 
Tveganje: Konkurenca na sve
tovnem tržišču. 22.05 Endre 
Veszi, portret. 2255 TV dnevnik.

RADIO 
MURSKA SOBOTA

15.30 — Zabavna glasba, vmes 
reklamna sporočila, 16.00 — 
Dnevnik, 16.10 — Glasbena 
oddaja, 16.30 — Delegatska tri
buna, 17.00 — Vključitev os
rednjega slovenskega sporeda

Pomurska banka

TV LJUBLJANA
10.00 Zimski šolski spored,

13.15 Zimski šolski spored (do
14.30).  17.25 Poročila. 17.30 
Tovarišija, mladinska nadalje
vanka TV Skopje. 18.00 Mo
zaik kratkega filma: Pisani svet, 
angleški film. 18.25 Obzornik,
18.25 Mladi za mlade: Podna
jemniki. 19.15 Risanka, 19.20 
Lik cak. 19.22 TV nocoj, 19.24 
Zrno do zrna, 19.30 Tv dnev
nik. 19.55 Propagandna oddaja, 
20.00 Glasbeni četrtek. 21.30 
625.22.10 V znamenju

Oddajniki II. TV mreže:

16.55 Test, 17.10 Tv dnevnik 
v madžarščini, 17.30 Tv dnev
nik, 17.45 Jelenko, otroška 
serija, 18.15 Znanost, 18.45 
Muppet show, 19.30 Tv dnev
nik, 20.00 Kino oko, 23.00 24 ur 
(do 23.05)

TV ZAGREB

PRVI PROGRAM
10.00 do 14.30 Zimski šolski 

spored, 17.35 Pregled sporeda.
17.40 Poročila. 17.45 Jelenko,

18.15 TV koledar. 18.15 Kronika 
skupnosti občin Splita. 18.45 
Muppet Show. 19.15 Risanka, 
19.21 EPP. 19.27 Nocoj. 19.30 
Dnevnik. 19.55 EPP. 20.00 Zu
nanjepolitična oddaja. 20.45 
Kvizkoteka. 21.50 Dnevnik, 
22.05 Glasbena oddaja, 22.50 
Pregled sporeda za petek, 
Drugi program isto kot Ljub
ljana 11

TV AVSTRIJA

PRVI PROGRAM
9.00 Jutranja poročila. 9.05 

Am. dam. des. 9.30 Dežela in 
ljudje. 10.00 Šolska TV. 10.30 
Polnočni vrhunci (film), 12.15 
Bela hiša — zadnji vhod , 19.00 
Opoldanska redakcija. 17.00 
Am. dam. des. 17.30 Marco (ri
sanka), 17.55 Spanček Zaspan
ček. 18.00 TV kuhinja, 18.25 
ORF danes. 18.30 Mi, 18.54 
Reklame. 19.00 Avstrija v sliki, 
19.23 Reklame. 19.30 Las v sliki,
20.15 Slike niso zaželjene. 21.50 
Biotehnologija (dok. oddaja) 
22.35 Večerni šport. 0.00 Poro
čila

/V ljubljanska banka
Pomurska banka

TV MADŽARSKA

8.05 in 14.05 Šolska TV. 16.10 
Moč vida. 1635 Benetke, najbolj 
mogočna republika. 17.20 
Hip-hop, za cicibane. 17.50 TV 
borza. 18.00 Telešport. 18.25 
Pedagoški forum; poklic: uče
nec. 1930 TV dnevnik. 20.00 
Dobro jutro, žalost, ameriški 
film. 2130 Mladinska ura. 2230 
TV dnevnik.

RADIO 
MURSKA SOBOTA

15.30 — Zabavna glasba, vmes 
reklamna sporočila, 16.00 — 
Dnevnik, 16.10 — Ob koncu 
tedna, 17.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozravi, 18.00 — 
Vključitev osrednjega slovenske
ga sporeda.

TV LJUBLJANA

10.00 Zimski šolski spored,
13.15 Zimski šolski spored (do
14.30),,  17.20 Poročila, 17.25 
Olimpiada smeha, ameriška 
risana serija, 17.50 Jugo rock, 
oddaja TV Sarajevo,, 18.20 
Obzornik, 18.30 Neprekinjen 
proces proizvodnje od vlaken 
do gotovih tkanin, 19.00 Ne 
prezrite, 19.15 Risanka, 19.20 
Lik cak. 19.24 TV Nocoj, 19.26 
Zrno do zrna, 19.30 Tv dnev
nik, 19.55 Propagadna oddaja, 
20.00 A. Marodič: Naša krajev
na skunost: Vrana vrani ne 
izkljuje oči, 20.40 Propagandna 
oddaja, 20.45 Jazz na ekranu: 
Kvartet Gary Burton, 21.00 T. 
Hardy: Župan v Casterbridgeu, 
angleška nadaljevanka, 21.55 V 
znamenju, 22.10 Nočni kino: 
Na pomoč, angleški film

Oddajniki II. TV mreže:

16.55 Test, 17.10 Tv dnevnik 
v madžarščini, 17.30 Tv dnev
nik, 17.45 Naši pesniki, 18.15 
Mladi za mlade, oddaja TV 
Ljubljana, 18.45 Žgodbe Dani
la Nikoliča, 19.30 TV dnevnik, 
20.00 Naš čas, dokumentarna 
oddaja, 20.45 Zagrebška pano
rama, 21.10 Zeleni kabaret,
21.40 Kulturni mozaik (do 
23.40)

TV ZAGREB
PRVI PROGRAM

10.00 do 14.30 Zimski šolski 
spored. 17.35 Pregled sporeda,
17.40 Poročila, 17.45 Naši pe
sniki. 18.15 TV koledar, 18.25 
Kronika skupnosti občin Rijeke 
18.45 Mladinska oddaja, 19.15 
Risanka. 19.21 EPP, 19.27 No
coj, 19.30 Dnevnik. 19.55 EPP, 
20.00 J. W. Coop (film), 21.40 
EPP. 21.45 Zgodbe iz Muzeja 
revolucije, 22.30 Dnevnik, 22.45 
Partiture za zabavne orkestre,
23.15 Pregled sporeda za soboto

Drugi program isto kot Ljub
ljana II

TV AVSTRIJA

PRVI PROGRAM
13.00 Opoldanska redak

cija. 17.00 Am, dam, des, 17.30 
Mddvedki so prosti, 17.55 Slon
ček Zaspanček. 18.00 Pan-opti- 
kurin, 18.25 Reklame. 18.30 Mi, 
19.00 Avstrija v sliki, 19.23 Re
klamne. 19.30 Čas v sliki, 20.15 
Derrick,. 21.15 Reklame, 21.20 
Panorama. 22.10 Reklame in 
šport, 22.20 Nočni studio, 23.20 
Poročila.

TV MADŽARSKA
K05 in 1355 Šolska TV. 16.05 

Moč vida. 1630 Plus elektrici- 
teta, dokumentarni film. 1655 5 
minut meteorologije. 17.00 Čez 
eno uro sem tu, madžarska nad
aljevanka. 18.10 Spored uredni
štva Horizontov. 1835 Prijatelj 
narave. 18.55 5 minut za ribiče. 
1930 TV dnevnik. 20.00 Delta.
20.25 Kramljanje; zabavni pro
gram za odrasle. 2150 Kviz. 
22.20 Gosposka pravica, spevo
igra. 2255 TV dnevnik.

MILKO
KRANJEC

“Kaj se boš hvalila, ko sama dobro veš, da sta se 
potepala po beračiji. Po taki bi se naš lahko že zdavnaj prej.« 
Strina Jula materi ni hotela ostati prav nič na dolgu.

“Se bo pa molal zdaj, če se plej ni hotel. . . Boš lahko 
vesela, če bo kje vsaj stleho našel...« Nisva dalje poslu
šala tega prerekanja, ker sva take stvari že dobro poznala. 
Povrh vsega pa sva bila na kraju s svojimi močmi, in 
zaspana, da ne rečem — pijana od vseh koplekov. Saj sva 
že komaj stala — pa sva se ročno pobrala iz kuhinje.

umaknil iz hiše, dveri za seboj pa pustij odprte. Zunaj sem 
naletel na svoja bratranca Markca in Steveka, ki sta se mi 
smejala ko kakšna lesena psa. Ne vem, kako se Jeseni psi’ 
smejijo, sploh — kakšni so, no — tako pač pri nas pravimo, 
če se kdo hudobno smeji komu. In bratranca sta se mi 
smejala tako, k čemer pa je strina, kise je znenada pojavila 
na dvorišču še dodala hinavsko:

“Firmo imate pri vas? Pa nisem videla, da bipišpek 
prišel k hiši.«

Zvečer nisem več smel iz hiše. Mati mi je tudi skrila 
krajenščak, razoglavpa nisem,mogel po vasi. Le rekla je še: 
naj kar tak grem k svoji kusi in naj za vedno ostanem tam.

Dva večera sem še nekako vzdržal, za tretji večer pa 
sem si našel nek star kranjščakec, se pokril in na vsem 
lepem odšel. Saj bi me bilo zgrizlo: Še zmeni! se nisem za 
materin jok, ne za očetov srd, ko sta me skušala odvrniti od 
te poti. Pri Urši pa spet — moral sem poslušati njene strašne 
očitke: zakaj da sem jo pozabil, in ali bom prihajal, če mislim 
resno, ali pa naj kar pretrgam, »dete pa ti bom poslala 
domov«, je rekla. In vse tisto z detetom niti ni bilo res, kakor 
se je kasneje izkazalo. A četudi bi bil vedel, da ni res — saj 
nisem bil nor na Uršo zgolj zaradi deteta, sploh že misliti 
nisem mogel na kaj drugega ko samo nanjo. Tudi za delo 
nisem imel več nikakršne volje. Bil sem bolan, resnično se 
mi je zdelo, da sem zbolel, ne da bi bil vedel, za kakšno 
boleznijo. Hrane se že več niti dotaknil nisem. Ljudje so že 
nasploh golčali, kako mi je Urša zavdala, začarala me je in 
da se vse to ne bo dobro končalo.

Doma smo se kar naprej prepirali — se pravi: oče in 
mati sta mi venomer kaj očitala, zvečjega pa že niti nismo več 
golčali med seboj, ko da smo si čisto tuji. Mati pa je kar 
naprej jokala.

Moral bi se bil smejati mlomotanju žensk o tem, da mi 
je Urša pač dala nekaj spiti in da se je ne bom mogel rešiti, 
dokler me kdo ne odčara. Bil pa sem preveč žalosten, kar 
sicer ni v moji navadi. A kaj ljudje vedo, kaj je takšna 
ljubezen. Moji sestrani, obe Mankici — Mankina in Filipova 
— sta se poročili brez prave ljubezni. Ker pri nas v Poljani 
pač ni navada, da bi se kdo ženil zgolj iz ljubezni, ki od nje 
ni moč živeti, kar tudi jaz dobro vem. Tudi moja bratranca, 
Jožefov Markec in Stevek, sta še ženila, kakor jima je 
priskrbela mati Geta, kije mislila predvsem na to, da sinova 
prideta kam pod streho, pa nista bila nesrečna. Mankina 
Mankica pa niti takega moža ni dobila — morala je takoj z 
arennde stanovat, kakor pravimo: na tuje.

Ne bi rekel, da je ljubezen, kakršna je razjedala mgne, 
kakšna posebna sreča za človeka. Najbrž so ljudje, ki se 
poročijo, ne da bi bili prej radi imeli tistega, s komer se 
poročijo, ravno tako srečni, lahko pa celo še bolj. Vem, da 
ljubezen, in naj je še tako silna, ni vse pri Človeku, da so še

druge stvari, ki so morda še Več vredne. Celo sem prepričan, 
da je takšna silna ljubezen prej Kazen božja za človeka kot 
pa božji blagoslov. A kaj— ko pa sine moreš pomagati. Ker 
prepričan sem, če bi že bil s kakšnodrugo stopil pred oltar, 
da bi bil tudi od tam pobegnil k svoji Urši, če bi se bila 
nepričakovano postavila -— že pri oltarju — predme in mi 
rekla: "Markec — tak nu, meni pa si prisegel, kako me imaš 
rad. Lepo si mi lagal.. . Jaz sirotika pa sem ti verjela in zdaj 
bom sama ostala z detetom .. .«

In tako sem poležaval doma, nazadnje že samo pole
žaval bolan in razgrizen. Nisem si več upal ven, nitinezaradi 
matere. Bilo mi je dovolj, če ena nenehno joče, zakaj bi 
moral poslušati še drugo —podnevi mater, ponoči pa Uršo.

Mati Jula nazadnje ni več vzdržala — napotila se je k 
Matjašeckam, kar domov, našla obe ženski — materin hčer 
— v sobi, nakar so se trije moški umaknili iz sobe, ker niso 
hoteli poslušati, kako bodo ženske Urejale stvar. Mati Jula se 
je najprej znesla nad Uršo, vse grdo ji je izgolčala, celo to, 
da mi je nesrečnica zavdala s kakšno pijačo iz rož, nazadnje 
pa med jokom prosila: »Pusti ga v miru, ne vidiš, da ježe ves 
bolan ? Saj že niti več ne je, kakor je treba. Sama menda 
vidiš, da midve ne bova mogli skupaj živeti, ne — po vsem 
tem te ne maram za snaho.«

»In ravno jaz vam bom za snaho,«je vsekala nazaj Urša, 
ostra, kakor je bila. »Hja, zdaj, ko me je že čisto spravil ob 
dobro ime. Sem jaz letala za njim ali on za mano ? Prihajal 
je k meni in mi prigolčaval, pokeč me ni zapeljal v smrtelni 
greh.

A kaj, ko pa sem si jaz deklino že sam izbral — 
Horvatovo, Senčkovo Urško, kise mi je že z vso silo vsesala 
v dušo: večer za večerom sem moral biti pri njej. Doma pa 
sem lagal, da z dečkeri popevljem na trati. »Ravno ti,« mi je 
rekla, »boš popeval, ki nimaš nikakšnega glasu — Hepaš 
hripavo ko racak. Tista pleterka pa te ima vsako noč na sebi. 
Ji bom povedala, kar ji gre. Ti pa tudi — oženila te bom, 
kamor bom jaz hotela. Ne maram pri hiši snahe, ki bi se 
morala navek gristi z njo.«

-Ne bo dobro, mati,« sem ji ugovarjal. »Vi in oča bosta 
umrla, jaz bom pa moral z ženo živeti do konca svoga Žitka.' 
A kako naj živiva, če se ne bova rada imela?«

»Kaj pa se to pra vi — rad se imeti. Zakon je sveta stvar, 
postavljen od gospodnjega boga, ljubezen pa to ni. V 
zakonu se je treba razumeti, biti zvest drug drugpmu, ne pa 
da bi se še rada imela — tisto pride samo od sebe.«

Na hitro je spekla kruh, da nas Geta s svojima ne bi 
preveč prehitela, mi v sredo zvečer stisnila pod suknjič cel 
hlebec in me poslala 'z boga pomočjo', kot pravimo, k 
Matjaščevi Magdi. »Ih po pasiki pojdi, sinek moj zlati, da te 
ne bi kdo videl.« Vedno je govorila o meni kot o nekakem 
'zlatem sineku’, trenutek zatem pa me /e že zmerjala s 
kanžorjem, lajkošem. Pa saj tako počno vsi Fujsi.

Ravno sva jo hotela pobrati iz kuhinje, ker sva se že 
komaj držala na nogah, ko je v kuhinjo stopila strina Jula, 
žena strica Andraža in mati najinega bratranca Markca. Vsi 
smo se je bali razen naše matere, ki jo je znala vselej ostro 
zavrniti, kadar je brusila svoj jezik. Začela ga je brusiti tudi 
zdaj, ko naju je z nemi očesom premerila od pet do glave, 
očitno pa tudi precenila, kako je z nama ker je rekla: »Sta bila 
dečkeca kje za polažiča.

Pa še ni nikakršna koleda. In kar vso noč! To sta se kje 
naprskala!« Otroci smo se že navadili na njeno robatost v 
besedah.

»Hja,« je usekala naša mati nazaj. “Se že imata kje.« 
Gotovo je bila zadovoljna, da naju prej spravi pod streho, ko 
strina Jula svojega Markca.

Andražev sin, stric Marko o svoji ženitvi

Le kako bi naša mati Jula prenesla, da se moja bra
tranca prej in tudi bolje oženita ko jaz. Pa jo je strina Geta 
vendar prehitela, in še tako skrivoma, da o tem niti slutili 
nismo. Zato je mati — tudi skrivoma — še tisti dan odšla k 
Matjašečki, kjer so imeli deklo Magdo. In so se kar do- 
golčale, naj kar pridem čimprej na ogledi.

Se hujše pa se je začeto, ko je že dopoldne prišla k nam 
botra. Bila je vsa iz sebe in objokana, ko da jim je živinče v 
hlevu crknilo. Materi je povedala — bil sem ravno v sobi —- 
kakšno sramoto sem napravil njenemu možu, našemu 
kumu, ki da sem ga bil pustil kar pred dvermi Matjašeckine 
hiše. Tam so ga našle Matjašecke in ga ozmerjale kot 
cigana.

Mati ni rekla nobene, je pa stopila za dveri. Sem že kar 
slutil, kaj tam išče: tam je bila naša sirkova metla, ki pa je 
imela lepo okrogel lesen ročaj, in ki ga je bilo moč izdreti. In 
s tem se me je lotila. Saj bi jo — žensko — lahko bil 
premagal, vendar nad svojo mater nisem nikdar vzdignil 
roke. In povrh tega je še ravno oče stopil v hišo — tako bi imel 
posla še z njim, ki pa je bil še močnejši od mene. Rajši sem 
se po nekaj udarcih, ki so mi prileteli, kamor je že naneslo, 

Povedali

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Šaljivo - resna potopisna »štorija "

Bod(r)eče navade z 
bodrilno domačnostjo

Po stogovskih cestah se furati je fajn...
(Po ljudski)

Preberite ali pustite! Kakor vam je volja. Lahko, 
da se je primerilo, lahko, da ne. Ugibajte! Pa 
nikarte predolgo in pregloboko umno! Sicer pa 
— vaša stvar.

Mrzla januarska sapa je vlekla tisto pozno nič kaj 
prijazno popoldne tam okrog Stogovec in Grab. 
Nikjer žive duše, le samoten in rohneč štirikolesnik 
jo je ubiral po v nedogled speljani asfaltni stezi in 
dramil — koga neki? Morda kmetiča, ki seje bržčas 
bolj po naključju znašel na zamrzlih razorih, da 
pognoji v zimski dremež ovito zemljo?. Ali — kar je 
verjetneje — voznika in sopotnika, ki sta se zvedavo 
ogledovala in ihtavo brskala po spominu, kje doslej 
še nista napasla svoje radovednosti in zadovoljila 
težko potešljive nemirnosti?

,,Hu, kakšen smrad!” je hlastnil oni za volanom 
in vidno zavihal nos nad gnojnimi vonjavami.

„Smrad že, a ljub in domač,” je nečimrno 
spakovanje precej ohladil spremljevalec. Po tem 
vnovič daljši molk.

,,Podvizati se bo treba. Dan se nagiba k večeru 
in časa ni ravno na pretek.”

,,Iščem, odbiram, primerjam, a...Pač!” je 
nanagloma padla odločitev. Zdi se, da nekje v Žiber- 
cih, če ne prej.

samodejno Čudenje nad „posli”
FRANCA PERŠAKA

„Kdo hud ir j a pa je vaju napotil semkaj?” je 
nenadejana prišleka dočakal stogovski ,.original 
svoje stroke”, 70-letni Franc Peršak.

„Nos, oča Peršak, nos,” sta le stežka krotila 
sama sebe ob pogledu na ..založeno šuštarijo”. 
Kakšna paša za oči! Toliko vsega, da ni za povedati. 
Za dva tamburaška orkestra instrumentov, vse 
mogoče in nemogoče ,,starine”, celo klavirji in še 
nekaj, kar je itak razvneta opazovalca še bolj 
podžgalo v radovednost (za zdaj vam tega še ne izda
mo!). Kaj podžgalo, prav vrglo ju je iz ravnotežja. 
Nezaslišano!

»Tale Peršak pa jih ima za ušesi,” sta se nemo 
sporazumela.

Posedli so, kakor je pač naneslo. Za ogrevanje v 
razgovor je poskrbel sam Peršak s prebiranjem strun 
na tamburaškem basu, nato pa se moško razgovoril 
o časih stare Jugoslavije, trdem vajeništvu in 
pomočništvu, zidanji, medvojnem mlinarstvu in po
vojnem čevljarjenju. Pa da ne izvzamemo 18- 
mesečnega cesarjenja.

»Od rodnega Kokolanjščaka, preko Stare gore, 
Trat, Žalca, Cerknice — da se ustavim le na vidnej
ših in važnejših križpotjih — me je vodila nemila 
usoda, da bi se slednjič ustalil in se lotil čevljarstva v 
Stogovcih,” se je razodeval.

Znenada je premolknil, vnovič zabrenkal po 
»berdi” in prej odsotno kot zbrano menil: »Že

— Uganka za vas — kaj neki bi moglo biti tole 
ob Francu Peršaku? Saj ni pretežka!

davno več ne vlečem drete, le popravljam še in sem 
pa tja izdelam kakšno novo obuvalo.”

Ni mu kaj dosti do tega, da bi se pehal in 
naprezal, a če nanese, se zna izkazati kot le 
malokdo.

»Uženem vam še tako tankovestnega, 
novodobnega Šuštarja,” se je samozavestno izprsil, 
»in samo še tole rečem: ni je nad staro šolo in tistim, 
kar mi je dal uk v mariborskem Liletu.”

»Sprašujeta, kako združujem čevljarjenje s 
temile nevsakdanjimi posli. Hja, kako bi povedal? 
Tu notri — se je potrkal po prsih — mi ne dž miru. 
Se v noči me grize in črviči, da vstajam, hodim po hi
ši in delavnici in razbijam glavo, rišem, računam. 
Saj vem, v očeh ljudi veljam za čudaka, a prosim vas 
lepo, je mar čudaštvo, če človek sam s sabo ni za
dovoljen. Sicer pa, kaj me briga. Naj tvezijo, kar 
jim je volja,” si je dal duška Peršak.

Muziciranje se mu zdi samo po sebi umevno. 
»Nasledil” ga je menda po rajnkem očetu, ki je nje

ga dni znal prav ognjevito vleči mehe, in prav tako 
materi, ki za možen hi prav nič zaostajala v 
muzikaličnosti. Globoko je zavzdihnil ostareli 
stogovski čevljar. Maloprej še ves zgovoren in zagret 
za dovtipne in pikre, kar naenkrat pa ves potrt in 
nebogljen.

»Tukajšnjo osnovnošolsko otročad bi lahko 
veliko naučil. Poskusili smo, si omislili tamburaški 
zborček, pa ni šlo in ni šlo. Samemu mi ni jasno, kje 
smo prišli navzkriž.”

Le kako pregnati to nelagodnost? sta mencala 
nenajavljena prišleka.

»Cujte, oča Peršak. Kaj, ko bi nama pokazali 
tisto reč v garaži?” ju je obšlo kot odrešilna misel.

»Kam pa merita?” se je zdrznil.
»I, no, kam neki? Na onega — pravite mu vraga 

— ki bi ga naredili, četudi sploh ne bi obstajal in če
prav ga v živo še niste videli, razen seveda na te
leviziji,” je padla zbadljivka.

»Koga?” se je razhudil. »Naredil ga bom, pa 
fertik.”

— Pisana druščina, složno zbrana pri večerji v 
Grabah, nad njo pa budno oko Vilme Ščapove.

Napotili so se v garažo. Peršak je le zlagoma 
odklepal vrata. Kot da bi dražil.

»O, križana gora, pa je vendarle v govoricah 
nekaj resnice,” je hkrati jeknilo iz obojih zaprepa
denih novinarskih ust, medtem ko oči kar verjeti ni
so mogle. V polmraku so namreč uzrle »nekaj”, kar 
je bilo nekaj hipov kasneje varno »spravljeno” na 
filmskem negativu fotoaparata. Uzrle so tisto čudo, 
ki se mu pravi... Kako že? Imate sliko, pa uganite! ’

Rahel pridih zlobe in poroga sta občudovalca 
mogla razbrati iz mirnosti Peršaka, ki se je strumno 
postavil k svojemu »umotvoru”.

»Je ta pravi ali ni? Kaj pravita?” je ves vzhičen 
in vzradoščen zabrundal in z roko krepko poščegetal 
tisto one. »Maja ali junija ga bom preizkusil.”

Toliko, da nista bruhnila v smeh, ki ju je vse bolj 
posiljeval.

»Je, pravi je. Kaj bi ne bil!” sta menila glasno, 
sama pri sebi pa: »Kako je mogoče, da človeku kaj 
takega sploh šine v glavo?”

Dobri dve uri sta se naša sopotnika mudila pri 
Francu Peršaku, stogovskem čevljarju in njegovi 
družici Tereziji Osvald, in ločili so se šele, ko jima je 
postregel s kozarčkom domačega. Pa ne takega, 
kakršnega si je po »specialnem receptu” zamislil v 
petdesetih letih — »po enem kriglu je obležal še tako 
vešč pivec” — temveč dobro in pitno rdečko. Ravno 
pravo, da ni preveč »stopila v žile”.

NA OBRONKIH GRAB

»Ko sva že tu, stopiva do Sčapovih,” je sopotnik 
nagovarjal voznika.

»Pa dajva! Nič naju ne stane!”
A ju je stalo — živcev namreč. Poledeneli kla

nec, ki se je ves čas vzpenjal navkreber — »čudno 
ime Grabe, ko pa so tod same bregače” — in ga v 
mraku ni hotelo biti konec, so ladine gume komajda 
zmagale. Tembolj prijetno si je bilo oddahniti v top
lo zakurjeni kuhinji in se v družbi domačih 
sprehoditi po privlačnih minulih časih.

Že priletna 65-letna Vilma ne zmore vsega na 
blizu 5-hektarski kmetiji in kdo ve, kako bi se znaš
la, če ne bi imela podpore v mladih. »Sedem -glav 
govedi premoremo, od tega tri krave mlekarice, ki 
dajo dnevno tudi po 24 litrov mleka, 30 prašičev in 
celo jato kokoši. Do odkupne postaje je predaleč in 
zato mleko ostaja doma. Saj, če bi bil odkup 
zagotovljen nekoliko bliže, bi ga zagotovo 
prodajala,” seje potožila poznima obiskovalcema.

Da zna koristno in težavno domiselno združiti s 
prijetnim, sta se lahko hitro prepričala.

»Mujc, mujc, mujc,” je s praga vabila in klicala 
svoje ljubljence: muce Minčo, Cico, Mojco in 
Cucka in celo kužek Alča je napel uhlje. Prav po 
prijateljsko so se zbogali okrog polne sklede sladke
ga mleka. Poglejte si jih, no! Mar niso prisrčni?

O pravkar doživeti prisrčnosti in domačnosti sta 
novinarja še dolgo premišljala. Se celo po tem, ko 
sta dospela v Gornjo Radgono. Obenem pa se nista 
mogla znebiti občutka, da vse premalo zahajata v te 
obmejne in odročne kraje. Torej,, čimprej 
nasvidenie! BRANKO ŽUNEC

Ukrepi družbenega varstva |

že delujejo

IV drugi polovici decem
bra lansko leto je skupščina 
občine Lendava na predlog 
družbenega pravobranilca 

samoupravljanja sprejela I ukrepe družbenega varstva 
v K£ Prekmurec. Kaj je bilo 
doslej storjeno, da se polo
žaj te kmetijske zadruge I popravi? V začetku je bilo 
potrebno odstaviti vršilca 
poslovodnega organa, raz
pustiti zadružni svet in za- I časno omejiti uresničevanje 
samoupravnih pravic delav
cev in članov KZ. Obstoječa 
poslovodna in samoupravna I struktura je bila namreč 
protizakonita, saj se niso 
spoštovale osnovne samou
pravne norme. Finančna 

■ situacija še sedaj ni jasna.

kar kaže, da seje v omenjeni 
delovni organizaciji poslo
valo sila preprosto, saj ni 
imela nikogar, ki bi opra
vljal računovodske posle. 
Šele sedaj se pripravlja 
dokončna analiza finančne
ga poslovanja, ki bo pokaza
la. verjetno še slabše stanje, 
kot so sprva pričakovali. V 
začetku tega meseca so 
medobčinske inšpekcijske 
službe opravile pregled ce
lotnega poslovanja in ugoto
vile. da je bilo le malo 
poslov opravljenih na zako
niti način, skratka, da bo 
potrebno po vsej verjetnosti 
speljati likvidacijski posto
pek. Kmetijska zadruga je 
pred nedavnim sklenila z 
Mesno industrijo KIK Po

murka pogodbo o prodaji 
živine tako bo preprečen 
nekontroliran odkup, ki je 
povzročal motnje na sloven
skem trgu. Po mnenju izvrš
nega sveta skupščine občine 
Lendava bo potrebno razi
skati vse poslovne poteze 
delovne organizacije, da bi 
prišli do čistih računov, s 
tem pa tudi do odprave 
problema KZ Prekmurec s 
sej izvršnega sveta in skup
ščine. Če bomo želeli v tem 
srednjeročnem programu 
doseči boljše rezultate v 
kmetijstvu, potem si pač ne 
bomo smeli privoščiti po
dobnih zadrug in tovrstnega 
poslovanja.

Jani D.
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MURSKA SOBOTA

Razvoj in zastoj
Prav gotovo imata v okviru 

podjetja Sobota v Murski 
Soboti dokaj specifično vlogo 
temeljni organizaciji združe
nega dela Gradbeništvo in 
Obrtništvo. Medtem, ko se 
prvi obeta širši razvoj, pa se 
druga ubada z vrsto težav.

V letu 1980 je tozd Grad
beništvo namenilo čez 10.6 
milijona dinarjev za krediti
ranje lastne dejavnosti, ka
mor sodijo zlasti asfaltiranje, 
gradnja cest in podobno. Kot 
ugotavljajo, so s sedanjo 
mehanizacijo in opremljenos
tjo strojnega parka precej 
zadovoljni, saj razpolagajo z 
več kot 80 strojnimi enotami, 
z okrog 30 tovornjaki, razni
mi bagerji, buldožerji itd. V 
zadnjem letu pa so veliko 
sredstev vložili tudi v razvoj 
gramozničarstva in separaci
je. pri čemer so tehnologijo 
pridobivanja gramoza, kot 
zatrjujejo, povsem obvladali. 
Tako ročno odbirajo celo 
najdebelejše »frakcije« gra
moza, kar je rezultat pogodbe 
s tovarno dušika v Rušah, 
kjer gre za proizvodnjo fero- 
silicija, To področje pa je 
bogato z nahajališči kremen- 
ca. Sicer pa bodo v tozdu 
gradbeništvo še naprej iskali 
in razvijali možnosti na po
dročju nizkih gradenj v Po
murju, nadalje v gradnji cest 
ter v razvoju ostalih dejavno
sti, kot je npr. proizvodnja 
betonskih izdelkov in še kaj.

TOZD Obrtništvo pa ima 
11 različnih delovnih enot; 
tapetništvo, kovaštvo, frizer
stvo itd. To seveda pomeni, 
da na terenu delajo manjše

skupine delavcev na različnih 
gradbiščih, kar otežuje njiho
vo kontrolo. Lansko leto so 
največji problem čutili pri 
nabavi reprodukcijskega ma
teriala, in to celo ne glede na 
ceno, ki sojo bili pripravljeni 
plačati, da bi lahko nemoteno 
opravili začeta dela. Takšno 
stanje, ko je nestabilno na
bavno tržišče v m nogo če m 
vplivalo na sklenjene posle, je 
tudi pogojevalo višje zaloge. 
Problem, ki se vleče že od 
prejšnjih let, pa je v tem, da 
so prej vlagali finančna sred
stva v glavnem v izgradnjo

lastnih objektov, zato so pre
cej manj investirali v tehnolo
gijo oziroma strojno opremo. 
Spričo tega nameravajo v 
prihodnje znatno več sredstev 
investirati v slednje, kar bo 
brez dvoma vplivalo na bolj
šo akumulativnost te temelj
ne organizacije združenega 
dela. Hkrati pa se soočajo 
tudi s problemom prodaje 
izdelkov obrata tapetništvo, 
kar je navsezadnje odraz 
slabe povezanosti trgovskega 
omrežja v republiki, zato so 
že izgubili nekaj večjih kup
cev. M.Jerše

LENDAVA

Prva letošnja 
številka

INFORMACIJ
Tedni je izšla prva letošnja številka glasila INFORMA- 

CIJE lendavskega Informacijsko-dokumentacijskega centra. 
V njej lahko preberemo poročilo o izidu referenduma za 
uvedbo občinskega samoprispevka za sofinanciranje investi
cij v zdravstvu in šolstvu, povzetek osnutka družbenega plana 
občine Lendava za obdobje 1981 do 1985, osnutek programa 
dela zborov občinske skupščine za letošnje leto ter osnutek 
odloka o pogrebnih svečanostih. V informacijah je tudi 
analiza solidarnostne akcije pospravila poljščin v občini 
Lendava. Ker je del informacij namenjen delegatom, ki bodo 
o družbenem planu občine Lendava razpravljali na seji 30. 
januarja, bi bilo prav, da delegacije dobro proučijo gradivo in 
nanj dajo konkretne pripombe.

Jani D.

LENDAVA

Tudi letos DŠI
Komisija za šport, rekreacijo 

in oddih pri občinskem svetu 
zveze sindikatov je pred nedav
nim razpisala že 7. delavske 
športne igre, ki bodo tudi tok
rat pod pokroviteljstvom ob- 
občinskega sveta. Delavci bodo 
tekmovali v odbojki, rokome
tu, nogometu, šahu, vlečenju 
vrvi, streljanju, pikadu, keglja
nju in namiznem tenisu. Tek

movalci bodo tokrat deljeni na 
tiste do 30 let in tiste nad 30 let, 
v športnih igrah pa bodo seveda 
sodelovale tudi ženske ekipe. V 
zadnjih letih so se delavske 
športne igre dobro uveljavile, 
postajajo čedalje bolj množič
ne, kar je tudi njihov namen.

Vse osnovne organizacije 
sindikata naj bi svoje tek

movalce prijavile do začetka 
marca, da bi se tekmovanje lah
ko čimprej začelo. Trajalo bo 
vse do jeseni, ko bodo razglaše
ni rezultati in podeljena prizna
nja in pokali. Za dobro or
ganizacijo tekmovanja bodo 
poskrbeli strokovni odbori te- 
lesnokultume skupnosti občine 
Lendava.

Jani D.

GORNJA RADGONA

Očitna vnema sindikata
Tako kot druge družbenopoli

tične organizacije v tej občini je v 
teh dneh vnovič krapkeje poprijel 
tudi sindikat. Naloge, ki jim bo 
odmeril osrednjo pozornost, so v 
okviru občinskega sindikalnega 
sveta skrbno pretresli na nedavni 
seji v Radencih.

Predvsem jim gre za to, da kar 
najbolj usposobijo članstvo — v ta 
namen bodo kmalu začeli izvajati 
poseben program predavanj — in 
se z. močjo znanja lotijo planiranja, 
uveljavljanja načela delitve po 
delu, prizadevanj za uresničevanje 
politike ekonomske stabilizcije,

poglabljanja ekonomskih odnosov 
s tujino, zaposlovanju in številnih 
drugih nalog. Hkrati se bodo za
čeli pospešeno pripravljati na vo
lilno sejo občinskega sindikalnega 
sveta, ki bo predvidoma aprila.

B. Žunec
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Ta teden v Hrastje-Moti

Po mitnini samo vzajemnost
Starejši še pomnijo, da je 

tod nekdaj obilno brstelo in 
poganjalo hrastičje, dan
danes pa sicer pričakovanih 
orjaških hrastovih debel 
skorajda ni ali vsaj ne v to
likšnem številu. Takrat so 
posli na račun trgovanja s 
hrastovim »gubačom” ali — 
kot najraje pravijo domačini 
— „ vukom” (rabili so ga 
zlasti zasebni usnjarji) 
dobesedno cveteli, medtem

DOBRO DE KANEC 
TRADICIJE

Recimo, da spodnji del 
Hrastja-Mote še vedno nosi 
ime Hrastika in da je bila 
tam menda svoj čas znana 
..oštarija”. Da se je v tem 
kraju bohotilo kar 30 kmetij, 
sčasoma pa je zraslo še kup 
viničarij in želarij. Ohranjen 
je še dokaj živ spomin na 
hude zime pred zadnjo voj

NA CESTI HRASTJE-MO- 
TA-KAPELA ŠE NIČ 
NOVEGA

Časi se spreminjajo in 
ljudje z njimi. To, sicer 
obrabljeno reklo, dobro poz
najo tudi v tem predelu 
gornjeradgonske občine. Kar 
je bilo, je bilo, na delu v 
vaškem odboru so nove 
moči in gasilci domačega 
društva bodo verjetno kaj 
kmalu dobili pomlajeno 

— Tak je bil »center" Hrastja-Mote pred 20 leti. . .

ko v zdajšnjih časih le še 
Čukovi pogodbeno nabirajo 
zdravilna zelešča.

Mimoidočim poleg tega ni 
bilo prizanešeno s plačilom 
mitnine, kot nasploh v 
marsikaterem drugem kraju, 
kar je danes že davno po
zabljena preteklost. V 
sedanjih razmerah se tu
kajšnji krajani na razumski 
osnovi in zavestno odločajo 
za samoprispevek in soli
darnost. Tako smo torej 
razkrili izvor imena 
Hrastje-Mota, »skrito” v 
hrastih in moti ali mitnici. 
Razkrijmo še kaj več!

no, ko se je sila težko dobil 
zimski kožuh. Privoščili so si 
ga lahko le tisti, ki so imeli 
svojce na tujem, denimo v 
Gradcu ali kje drugje. Soraz
merno dobro so v tem delu 
Pomurja skrbeli za viničarje, 
saj so jim kmetje dajali 
drva, v zimskem času pa je 
tudi zanje kaj kanilo z boga
to obložene mize na kmetih. 
Nekaj je bilo celo takih, k 
jim je uspelo med letom 
vzrediti kravo ali enega do 
dva prašiča. Nekako se je pač 
bilo treba prebiti in vini
čarjem se je poznala še taka 
malenkost.

vodstvo. Zdajšnji pred
sednik je že v častitljivi 
starosti in se je prav v gasils
kih vrstah srečal z Abra
hamom.

Predsednica vaškega odbo
ra Marjeta Žbontar — 
»kaj sem hotela drugega 
kot pristati na to ne 
najbolj hvaležno nalogo”— 
ki, mimogrede povedano, 
posluje v prostorih nekdanje 
stare gostilne, zdaj v lasti 
gornjeradgonske Sloge, je z 
majhnim zadržkom vendarle 
privolila v razgovor. »Cestna 
povezava med Hrast- 
je-Moto in Kapelo 

nam že leta in leta sivi lase. 
Vedno znova je bila izločena 
iz planov, tistih 700.000 di
narjev, kolikor nam je uspelo 
zbrati, pa tudi ni zadoščalo 
in smo jih sčasoma porabili 
drugje.”
ODLAGALIŠČE SMETI 
KAZI OKOLICO

»Premoremo sicer avto
busno postajališče, navozili 
smo nekaj gramoza, a bi radi 
še skromno čakalnico in trak 
asfalta, da bi bilo lažje 
čakajočim.”

Obstoječi vaški vodovod 
trenutno ustreza potrebam 
vaščanov Hrastja-Mote, pri 
čemer bi jim prav prišla 
nekoliko bolje urejena 
kanalizacija. Približno tako 

normativom,” je kritično 
menila Žbontarjeva. Videlo 
se ji je, da tudi nad dotaci
jami krajevne skupnosti Ra
denci, kamor sodi njihov 
vaški odbor, ni najbolj 
navdušena, nič manj kot za 
pomoč delovne organizacije 
Radenska.

»Pri že omenjenem asfalti
ranju okrog 1700 metrov 
dolge vaške ceste, ki smo ga 
opravili lani, smo bili resda 
deležni dotacije, toda res je 
tudi, da jo v precejšnji meri 
rabi Radenska in je zato že 
spet načeta. Dali so nam 
nekaj malega gramoza, a prej 
za to, da bi ustrezno 
poskrbeli za svoje vrtine,” se 
je odkrito razgovorila.

Hrastja-Mote, a jih kljub 
temu ponovimo.

Gre — kot že rečeno — za 
asfaltno povezavo s sosednjo 
Kapelo, gramoziranje vaških 
cest, oskrbo avtobusnega 
postajališča in nenazadnje 
izgradnjo vrtca in telefonije.

»Jasno je, da sami vsega 
ne zmoremo. Kar načrtujemo 
so več ali manj lepe želje in 
hotenja, in malo upanja je, 
da bi se uresničila. Ne 
preostaja nam drugega, kot 
da pač potrpežljivo čakamo, 
kajti tega smo že vajeni,” se 
tolaži predsednica vaškega 
odbora.

K sreči imajo v Hrast- 
je-Moti prizadevne ga
silce, ki prav radi popri

— Tak pa je dandanes. . .

kot bi se jim prileglo kaj več 
gramoza na vaške ceste. 
»Tole naše odlagališče 
odpadkov, po katerem nas
tavno slavimo, sam v dobršni 
meri kazi okolico in le stežka 
verjamemo, da povsem 
ustreza vsem predpisom in 

ZA VRTEC IN TELE
FONIJO MALO UPANJA

Načrte za to petletko smo 
pravzaprav lahko razbrali že 
iz doslejšnjih razmišljanj 
mlade in zagrete aktivistke 
Marije Žbontarjeve iz 

mejo, pa mladino, ki se često 
sestaja in kaj dosti ne zaosta
ja za gasilci, seveda pa tudi 
vaški odbor, ki odpira doma
činom nove poti k novim 
delovnim zmagam.

Branko Žunec

BELTINCI

Dobro obiskana 
konferenca

Letna delovna konferenca 
članov Društva upokojencev 
Beltinci, ki je bila pred krat
kim, je bila dobro obiskana, saj 
so nekateri morali celo stati. 
Poleg članov društva so se 
konference udeležili tudi ne
kateri gostje.

Drušivo upokojencev Beltin
ci, ki vključuje člane iz osmih 
vasi z območja krajevnega 
urada, ima 325 članov; med nji
mi so tudi upokojenci, ki 
prejemajo kmečke pokojnine.

Iz poročila predsednika dru
štva in razprave lahko 
povzamemo ugotovitev, da je 
delovanje društva tako na druž
benopolitičnem, društvenem,

rekreacijskem in na drugih 
področjih zelo uspešno, zato so 
sklenili, da bodo tudi v letoš
njem letu s takim delom na
daljevali. Beseda je stekla tudi 
o gmotnem položaju upokojen
cev. Ugotavljali so, da se 
pokojnine vsako leto povečuje
jo v enaki višini kot osebni 
dohodki zaposlenih delavcev, 
vendar je razkorak med po
večanjem osebnih dohodkov 
oziroma pokojnin in med 
porastom cen življenjskih po
trebščin velik, kar zmanjšuje 
realno vrednost povečanih 
osebnih dohodkov zaposlenih 
delavcev in pokojnin.

AH.

Marta Cvetko je predsednica 
odbora Rdečega križa za 
območje Velike Polane, 
Brezovice in Male Polane, 
zato nas je po občnem zboru 
zanimalo, kakšne načrte ima
jo za prihodnje obdobje.

»Zanimali se bomo za 
ostarele občane, predvsem 
invalide na območju krajevne 
skupnosti Polana. Poskrbeti 
bomo morali za njihov boljši 
socialni položaj in za prije
tnejšo jesen življenja pa tudi 
pri krvodajalskih akcijah bo
mo sodelovali tako, ali še 
bolj zavzeto kot doslej.”

Marta ima precej dela do
ma, vendar ji ni žal časa, ko 
spodbuja mladi rod za 
humanitarne naloge. Precej 

zaveznikov ima, poleg starej
ših tudi med mladimi na 
polanski osnovni šoli.

Stefan Prša

LENDAVA

Komu
nalni 

redarji
v KS

Za čistočo in red je potreb
no skrbeti tudi v krajevnih 
skupnostih in ne le v mestih, 
je bilo poudarjeno na nekaj 
sejah občinske skupščine v 
lanskem letu. Da bi zagotovi
li red in čistočo, naj bi v 
krajevnih skupnostih lendav
ske občine imeli komunalne 
redarje, osebe, ki bi imele 
pooblastila za tovrstna opra
vila. Žal se je na prošnjo 
tajništva občinske skupščine, 
da imenujejo osebe za komu
nalne redarje, odzvalo le pet 
krajevnih skupnosti, ne ve pa 
se, ali v drugih krajevnih 
skupnostih ne potrebujejo 
človeka, ki bi opozarjal obča
ne na red in čistočo.

Da bi zadevo vendarle 
uredili, bo občinska skupšči
na sama predlagala ljudi za 
to delo in jim dala ustrezna 
pooblastila. In kaj naj bi 
komunalni redarji počeli? 
Ugotavljeno je, da je čedalje 
več ilegalnih smetišč, onesna
ževanje okolja je že močno 
okrnilo naravo, v vodotoke 
mečemo vse, kar je nekorist
no, gozdovi, zlasti ob turistič
nih postojankah, so vse bolj 
polni papirja in pločevink. Pa 
še bi lahko naštevali dejstva, 
ki so silila k akciji. Komunal
ni redarji naj bi bili torej tisti, 
ki bi za čistočo in red skrbeli 
v svojem okolju, opozarjali in 
prijavljali kršilce. Le tako bo 
mogoče zajeziti dejanja brez
vestnežev.

Jani D.

Mi posodite 10 dinarjev?

Bil je »parni” dan in sem 
hitel na avtobusno postajo, 
da ja ne bi zamudil avtobusa. 
Nisem se utegnil ozirati po 
ljudeh, ki so prihajali s pero
na in jih je pot vodila v me
sto. Tako tudi nisem opazil 
dveh mladenk, ki sta se ver
jetno pripeljali z avtobusom 
in sta šli (enako kot jaz, ven
dar v drugo smer) čez 
Žalikovo dvorišče v Murski 
Soboti. Malo je manjkalo, da 
se nisem zaletel ob njiju. Ni
sem se utegnil opravičiti, kaj
ti ogovorilo me je eno izmed 
deklet: »Gospod, mi posodi
te 10 dinarjev?” Vprašanje 
me je zmedlo, saj česa takega 
svoj živ dan nisem pričako
val. Ne, da bi se tega zave-

Mimogrede
dal, sem se zlagal: »Komaj 
toliko imam, da plačam av
tobusno vozovnico.”

— »Oprostite,” je napo
sled dejalo dekle in šlo v svo
jo smer.

Stojim na avtobusni posta
ji in razmišljam o srečanju z 
dekletoma. Borih deset dinar
jev sta mi prosili in nisem ji
ma jih dal. Pri srcu mi je hu
do. Zdaj bi jima ne le poso
dil, ampak kar podaril deset
krat več, ko pa sta bili tako 

lepi. Oh, ta presneti avtobus 
in čas odhoda; zaradi njega 
sem moral tako hiteti in se 
zameriti lepima dekletoma. 
Po drugi strani pa se sprašu
jem, čemu bi dekletu koristi
lo borih deset dinarjev. Bi si 
kupilo kavo? Morda. Ali pa 
je bila mladenkina prošnja le 
pretveza za pogovor z 
neznancem, ki bi jo utegnil 
kam povabiti. To bi rad sto
ril (vsaj zdaj si mislim, da 
bi), ko bi se mi le ne tako 
mudilo na avtobus. Na dveh 
koncih pa človek ne more bi
ti. Zdi se mi, da nisem ravnal 
prav, ko sem ob srečanju z 
lepotičkama mislil le na av
tobus.

ŠTEFAN 8.

AKTUALNA TEMA NA RADIU MURSKA SOBOTA V TOREK, 27. JANUARJA 1981, 
OB 16.40

O ustavnih dopolnilih v živo
V tokratni aktualni temi 

nam gre predvsem za to, da 
iz doslej že opravljenih ja
vnih razprav izluščimo tisto, 
na kar ste nemara prav v vaši 
organizaciji združenega dela 
ali krajevni skupnosti še zla
sti opozorili. Pri tem stenam 
lahko v veliko oporo, poleg 
tega pa bo tudi v studiu kaj 
pester izbor sogovornikov, ki 
svojih razmišljanj in komen
tarjev gotovoda ne bodo 
odrekli.

Naj vas torej povabimo k

sodelovanju in kot običajno 
vam je na voljo telefonska 
številka 21-232. Kar pogum
no zavrtite številko in nam 
zaupajte, kako vi doživljate 
zdajšnje javne razprave o 
ustavnih dopolnilih, kako tu
di v njih sodelujete, kaj 
menite o kadrovski politiki v 
vašem neposrednem okolju 
in ali mislite, da bi se dalo 
kaj spremeniti na bolje. Kje 
se vam zdi, da so še trdovrat
ne ovire?

Prizadevali si bomo, da bo 

čim manj puhlih in odvečnih 
— bolj ali manj že znanih — 
razmišljanj in več »primerov 
iz prakse.” S temi nam lahko 
tudi vi postrežete. Torej ne 
pozabite: v torek 27. januar
ja 1981, se prvi danes, nas 
lahko kličete ves dan na 
telefonsko številko 21-323, 
od 16.40 do 18. ure pa tudi 
neposredno v oddajo.

Avtor oddaje: 
Branko Žunec *
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POSTANITE NAROČNIK

VESTNIKA!

krajPodpisani

ulica hišna številka
GORNJA

naročam VESTNIK.

V dne

ZAHVALA

Ob smrti naše ljube mame in babice

ZAHVALA

Domanjševci, 11. januarja 1981

kupim

sobekino

zaposlitve

razno

prodam

VESTNIK

VESTNIK

SREDA 28. januar — Tomaž 
ČETRTEK 29. januar — Valerij 
PETEK 30. januar — Martina

Zatekla se je psica srednje veliko
sti, rjave barve, močno breja. 
Lastnik naj jo išče na naslov: 
Pristava' 19, Ljutomer. VI—33

VESTNIK — Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska 
Sobota, Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer — Izdaja 
Zavod za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, 
Titova 29/1 — Ureja uredniški odbor:

NE POZABITE - VESTNIK SVOJE .NAROČNIKE TU Dl 
NAGRAJUJE.

Pomurski zdravstveni center M. Sobota TOZD Zavod za 
socialno medicino in higieno M. Sobota

boleči izgubi dragega moža, 
očeta, dedka in brata

VELIKA POLANA
30. januarja ob 18. uri ameriški 

film: MANITU, DUH ZLA.

ČRENŠOVCI
30. januarja francoski barvni 

film: ČIPKARICA.

Izpolnite objavljeno naročilnico, jo izrežite in nalepite na 
dopisnico ali pa jo v kuverti pošljite na naslov: UPRAVA 
VESTNIKA, Titova 29/11, Murska Sobota.

LJUTOMER
28. januarja ob 17.15 in 19.30 

uri ameriški film: MLADI IN 
SVOBODNI.

tedenski 
koledar

Letno naročnino v znesku 250 din bom plačal v enem ali 
dUeh obrokih po splošni položnici.

.1980 Lastnoročni podpis

Izklicna cena 
1500 din 
3000 din 
1000 din 
500 din 
200 din 
500 din 
100 din 

1000 din 
10.000 din 
10.200 din 
5.000 din 
5.000 din 
4000 din 

500 din 
500 din 
200 din 
200 din 

1.500 din 
1.000 din

19. uri ter 29. 
in 19. uri 
SAHARSKA

V 73. letu starosti nas je brez slovesa zapustil naš oče in 
stari oče

Žalujoči: hčerka Ibolyka, zet Šandor, vnukinja Marta iz Domanjševec, sestra Marija z 
družino od Grada, brat Ernest z družino iz Kruplivnika.

Berite Vestnik, ki izhaja vsak torek in petek ter vas se
znanja z dogodki doma in po svetu.
Naročniki imajo pri malih oglasih in zahvalah poseben po
pust.

CISTERNO CREINE kupim. 
Naslov na upravi lista. M—250 
,,RITON’JE” — SLAMO — večjo 
količino kupim. Ponudbe: telefon 
22-151. M—248

1. Zavorni tester
2. Balansirni stroj za kolesa
3. Optika Alinger
4. Stojalo DKW
5. Naprava za montiranje gum
6. Bojler
7. Peč na drva
8. Naprava za preizkus motorja 

Pralnica
Dvigalo, enosteberno, motorno 
Dvigalo, enosteberno, zračno

NATAKARICO — KV ali priu
čeno, išče gostilna pri Kamniku. 
Nastop službe takoj. Plača 10.000 
din. Stane Pirš, gostilna Loke, 
61219 Laze. VI—36 
GOSTILNA Horvat— Lovenjak, 
Polana pri Puconcih išče čistilko. 
Zaposlitev od 7—10. ure. OD po 
dogovoru. Telefon 23-282. 
M—MM

ZASTAVO 750, dobro ohranjeno, 
prodam. LEMERJE 41, Puconci. 
M—226
PUJSKE do 45 kg prodam. Tišina
31. M—228
SUHA BUKOVA DRVA prodam. 
Košarovci 21, Križevci v Prek
murju. M—229
LADO STANDART letnik 1973, v 
dobrem stanju, prodam. Karel 
Horvat, Odranci 2, Telefon 70- 
037. M—230
ENOOSNO PRIKOLICO (ljuto
mersko) prodam. Naslov na upravi 
lista. M—231
BUKOVA DRVA (4 kubike) pro
dam. Gergorec, Andrejci 58, 
Martjanci. M—234
PRAŠIČA za zakol prodam. 
Satahovci 43. M. Sobota. M—237 
VINOGRAD Z VIKENDOM na 
lepi sončni legi, prodam. Fokovci 
42. M—239
ŠKODO KUPE, letnik 1975, ugo
dno prodam. Branko Temlin, 
Titova 1/c, telefon 23-821 popol
dan. M—240
RENAULT TLS, letnik 1977, pro
dam. Telefon 21-245 od 12—14 
ure. M—241
GLOBOK OTROŠKI VOZIČEK 
(italijanski) prodam. Ivanka Leh- 
ner, Černelavci ri. h. M—242 
ŠIVALNI STROJ BAGAT (Nava
den) prodam. Franc Koren, Kaju
hova 30, Murska Sobota M—243 
ENOOSNO PRIKOLICO za trak
tor, prodam. Rankovci 7. M—244 
VEČJI KOMPLET BOBNOV 
znamke GRETSCH s stojali. 
Miran . Celec, St. Kovača 22, M. 
Sobota. M—VC
KOMBAJN ZMAJ 780 prodam. 
Naslov na upravi lista. M—245 
ŠKODO 120 US, letnik 1978,. 
prevoženih 35.000 km, prodam. 
Informacije po telefonu ,74-612. 
M—246 
TRAKTOR FERGUSON 35 KM 
prodam. Vozlič, Gibina 1, Lju
tomer. VI—34
OSEBNI AVTO ZASTAVO 101, 
dobro ohranjeno, prodam. Infor
macije po telefonu 21-597, od 8. 
— 13. ure. M—249
GRADBENO PARCELO na Can
kovi prodam. Jože, Prelec, Gerlin- 
ci 39, Cankova. M—251 
40 KOM. LETEV (dolžina 5m, 
debelina 5x8 cm) prodam. Recek, 
Kuzma 58. M—253

OGREVANO ENOSOBNO 
STANOVANJE iščeta mlada 
zakonca z otrokom. Plačava vna
prej. Slavko Rozman, Razlagova 
24, Murska Sobota. M—233 
OPREMLJENO SOBO S KUHI
NJO IN KOPALNICO, oddam 
fantoma ali dijakoma, Naslov na 
upravi lista. M—232 
OPREMLJENO SOBO, centralno 
ogrevano, oddam dvema fantoma.1 
Naslov na upravi lista. M—236 
OPREMLJENO SOBO s 
posebnim vhodom, oddam sam- 
sim. Partizanska 50. M—252

9.
10.
11.
12. Varilni agregat
13. Stojalo za dvig motorjev
14. Trajno gorečo peč
15. Mazalica nožna
16. Peč na olje
17. Peč na olje
18. Pralna kad
19. Naprava za merjenje luči
Licitacija bo 2. februarja 1981 v prostorih delovne organi
zacije Krožka cesta 58 s pričetkom ob 15. uri.

Naročniki Vestnika im^jo 
pri malih oglasih 

in zahvalah 
20 odstotkov popusta

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so 
dragega pokojnika spremljali na njegovi zadnji poti. Iskrena hvala za tolažilne besede in 
sožalje, ki ste nam jih izrekli in nam z njimi lajšali bolečine, hvala za vence in cvetje, ki ste 
jih poklonili pokojniku v slovo. Prav tako se zahvaljujemo tov. Feherju in tov. Seraku za 
ganljive besede slovesa ob odprti grobnici, župnikoma g. Škaličuing. Balažiču ter pevcem 

za opravljen pogrebni obred, dr. Kirschnerju pa za dolgoletno zdravljenje.

razpisuje
dela in naloge s posebnimi pravicami in obveznostmi

VODJE SLUŽBE
ZA HIGIENO
IN EPIDEMIOLOGIJO
Kandidat za razpisana dela in naloge mora poleg splošnih 
pogojev, določenih z zakonom, izpolnjevati še naslednje:
— da je zdravnik specialist epidemiolog in ima 4 leta de

lovnih izkušenj.
Dela in naloge se razpisujejo za 4 leta.
Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili o iz
polnjevanju pogojev v 20 dneh po objavi razpisa na 
naslov: Pomurski zdravstveni center TOZD Zavod za so
cialno higieno M. Sobota.
Prijavljene kandidate bomo o izidu izbire obvestili v 30 
dneh po izteku za sprejemanje prijav.

PARK MURSKA SOBOTA
28. ter 29. januarja ob 18. in

20. uri hongkongški barvni kine- 
maskopski film: CHEN.

30. januarja ob 18. uri in 20. uri 
italijanski barvni kinemaskopski 
film: SAFARI EXPRESS.

SVOBODA
RADGONA

28. januarja ob 
januarja ob 17. 
italijanski film: 
PREVARA.
LENDAVA

28. ter 29. januarja ob 17. in
19.30 uri ameriško-japonski film: 
KING KONG JE POBEGNIL.

30. januarja ob 16. in 19.30 uri 
ameriški film: LOVEC NA JE
LENE.

Frančiške Hull 
roj.Tanacek 

iz Murske Sobote

se najtopleje zahvaljujemo vsem zdravnikom in ostalemu 
zdravstvenemu osebju soboške bolnišnice, ki so jo v času 
njene dolgoletne bolezni zdravili in negovali ter ji lajšali 

zadnje trenutke življenja. «
Iskrena hvala vsem, ki ste jo pospremili na zadnji poti in 
ji darovali cvetje, nam ustno ali pismeno izrekli sožalje ter 

sočustvovali z'nami.
Zahvaljujemo se čč. duhovnikom za pogrebni obred in 

pevcem za odpete žalpstinke.

Štefan Dravec (direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja in glavnega urednika), 
Ludvik Kovač (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominkojože Graj, Milan Jerše, Janez Kurbus, 
Dušan Lopamik, Feri Maučec (šport), Štefan Sobočan, Janko Stohiik (dopisništvo), Branko Žunec, 
Endre Gbnter (tehnični urednik), Nevenka Emri (lektor). Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, 
Titova 29/1 — Telefon: Novinarji 21-232,21-064 in 21-383; direktor in glavni urednik, odgovorni urednik, 
naročniški oddelek, računovodstvo, gospodarsko-propagandna služba in tajništvo 21-064 in 21-383, 
dopisništvo Gornja Radgona tel. 74-597, dopisništvo Lendava tel. 75-085 in dopisništvo Ljutomer tel. 
81-317 — Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo — Celoletna naročnina 300,00 din, polletna 
150,00, za inozemstvo celoletna naročnina 700,00 din (330 Sch,47 DM), za delovne organizacije 400,00. 
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota 51900-603-30005 — Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana 
50100-620-000112-25730-30-4-01176 — Od 1.1.1980 izhaja Vestnik kot poltednik oh torkih in petkih — 
Gena posamezne številke 4 dinarje. Tiska ČGP Večer Maribor — Po pristojnem mnenju je Vestnik 
oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

Kako pozabiti to gomilo, 
kjer srce tvoje spi, 
k/ nam je vdano bilo, 
ki je hrepenelo in nas 
ljubilo do zadnjega dne!

ZAHVALA
S pptrtim srcem sporočamo žalostno vest, daje v 40. letu 

starosti umrla

Marija Gergorec
roj. Novak iz Sebeborec

Iskreno se zah valj ujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki sojo v tako velikem 
številu pospremili na njeni mnogo prerani zadnji poti in njen grob zasuli z venci in cvetjem, 
in Vsem, ki ste nam v težkih trenutkih kakorkoli pomagali. Posebna hvala Štefanu Vučkiču 
in njegovi ženi, ki sta prva priskočila na pomoč, da rešita življenje naši najdražji.
Zahvaljujemo se g. duhovniku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke ter tov. 

Sepu za ganljivo slovo ob odprtem grobu.
Sebeborci. 10. 1. 1981

Žalujoči: mož Jože, sinovi: Jože, Karči, Ludvik in Geza ter hčerka Marija, mama, brata: 
Ludvik in Leopold z družinama ter sestra Emili ja z družino, stric Karči z družino iz Murske 

Sobote in teti Jolanka z družino in Emilija.

Janeza Svetca
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki so ga v tako velikem številu pospremili na 
njegovi zadnji poti, njegov zadnji dom pa zasuli z venci in 

cvetjem, nam pa izrekli sožalje.
Posebna hvala zdravstvenemu osebju internega oddelka 
Rakičan in Kliničnega centra Ljubljana — TOZD Gol
nik. Lepa hvala Štefanu Lepoši in ženi Ireni, ki sta mu 
stala ob strani .v njegovih poslednjih trenutkih življenja. 
Hvala vsem za poslovilne besede in opravljeni pogrebni 

obred.
V tihi žalosti: žena Terezija, hčerka Zdenka z možem 
Štefanom in sinom Matejem, sestre Ana, Julijana in Irma 
z družinami bratje Franc, Ludvik in Karel z družinami ter 

ostalo sorodstvo.

ABC POMURKA - AGROSERVIS 
MURSKA SOBOTA 

PRODA 
NA JAVNI LICITACIJI 
naslednja osnovna sredstva

Leopold Šparaš
iz Domanjševec št. 74

VSI NJENI
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>Vživljenju vsakega člove
ka so trenutki, ki z vsakim 

| nujlednjim dnevom postajajo 
večji, ne da bi se tega zaveda- 

I H, postanejo neke vrste smi- 
I sel življenja. Zame je to naš 

pokojni predsednik Tito. Sta- 
I ra sem bila enajst let, ko sem 

začela dojemati njegovo veli
čino. Takrat, bilo je to 1971. 
leta, so me na osnovni šoli v 
Bogojini izbrali, da se pridru- 

| zim delegaciji jugoslovan
skih pionirjev, ki je ob 25. 
maju — Titovem rojstnem 
dnevu — šla v Beograd 
voščit. Obiskati Tita, govoriti 
z njim . .. Čustvo -neizmer
nega ponosa seje bojevalo z 
otroškim strahom. Dobro se 
spominjam, kako sem raz
burjeno pripovedovala vsem 
po vrsti: »Grem k Titu!« 
Velike otroške oči mojih 
sošolcev so bile nekam otož
ne. saj bi tudi oni radi šli. 
Povedali bi mu. da ga imajo 
radi, da se v šoli dobro učijo, 
da ljubijo domovino ...«

Tako je pripovedovala ob 
obisku v uredništvu domače
ga poltednika 20-letna 
ZVONKA RECEK iz Teša- 
novec. Poslušal sem jo in z 
njo podoživljal tiste lepe 
trenutke izpred dobrih devet 
let. Ta čas ni tako kratek, 
vendar je Zvonki nenehno v 
živem spominu. Kako bi pa 
ne bil. ko je bila v letu 1971 
zagotovo najsrečnejša po
murska pionirka, saj so jo 
izbrali v delegacijo sloven
skih pionirjev.

»Res je: bila sem srečna in 
to še vedno sem. Za obisk v 
Beogradu pa so me na šoli 
izbrali predvsem zaradi tega„ 
ker sem se dobro učila in 
udejstvovala v raznih šolskih 
aktivnostih. Nekam majhna 
sem bila v listih letih, poleg 
tega pa še zelo mlada, menda 
najmlajša izmed vseh srečne
žev. ki smo se takrat srečali z 
našim predsednikom. Moji 

»Djevctfčfee, čucni ovdje 
nored mene!”

starši, zlasti pa mama, so bili 
v skrbeh, ko sem šla zdoma v 
Ljubljano. kjer smo se zbrali 
vsi slovenski, mladi delegati. 
Tja me je peljal oče, nakar so 
me prevzele — enako pa 
seveda tudi ostale pionirje — 
vzgojiteljice. Iz Ljubljane 
sem odpotovala v Zagreb, 
kjer smo se zbrali pionirji iz 
vseh krojev naše širše domo
vine. Bili smo velika pisana

družina otrok z bosanskih 
planin, z morja, z vojvodin
ske ravnice, kamnite Črne 
gore. . . Hitro smo postali 
prijatelji in jezik ni bil nobe
na ovira. Od tod smo šli 
obiskat kraje. znane iz NOB, 
pa Kumrovec — rojstni kraj 
Tita. Hkrati pa smo se učili 
raznih pesmi, ki smo jih 
pozneje zapeli predsedniku. 
Po nekaj dneh smo odpotova
li v Beograd tovarišu Titu 
naproti.«

Beograd. Naj večje jugoslo
vansko mesto, prestolnica 
države. Dekletce iz Prekmur
ja se je srečalo z velikim 
mestom. To je bilo zanjo 
veliko doživetje, posebej pa 
še ogled raznih znamenitosti, 
kol so Kalamegdan, muzej 
25. maja.

»Vodič nam je pripovedo
val o značilnostih posamez
nih mestnih četrti, nas sezna
njal z znamenitostmi. . . Saj 
ne rečem, da to ni bilo zame 

presenečenje', toda misel, ki 
me je nenehno vznemirjala, 
je bila pri Titu. Razmišljala 
sem o njem, ki nas tako 
dobro vodi, pred menoj je 
bila stalno njegova podoba s 
slik, pa sem zato z nestrpnos
tjo čakala na trenutek, ko 
bom prvič v življenju videla 
svojega vzornika. V mislih 
sem sestavljala besede v stav
ke, da bi mu tako prav odgo
vorila, če me bo kaj vprašal. 
Čim bolj se je bližal trenutek 
srečanja, tem hitreje je utri
palo moje srce.«

Naposled je prišel 24. maj, 
dan, ko nas bo sprejel tovariš 
Tito. Sprejem je bil predvi
den za popoldne. Opoldne, 
pri kosilu, smo si morali vsi 
pionirji obleči enake obleke. 
Krilo, ki so ga dali meni, je 
bilo preveliko. V taki obleki 
vendar ne morem pred pred
sednika! Kaj bi si pa mislil o 
meni? Oči so se mi orosile in 
po licih so pritekle solze. 
Zjokala sem se! Kmalu so 
mi prinesli drugo krilce, ki 
mi je bilo še kar po meri in 
spet sem bila dobre volje in v 
še večjem pričakovanju. Od
peljali so nas namreč v večjo 
sobo, zdi se mi, da je bilo to 
na Belem dvoru, nas postavili 
za mizo, kije bila obložena z 
mnogimi dobrotami, predv
sem sladkarijami. Vsi pionir
ji. ki smo čakali na prihod 
Tita, smo si prizadevali najti 
stol čimbliže njega. Naposled 
so nas opozorili, da prihaja 
naš Tito. In res je kmalu 
prišel. Bil je razpoložen, z 
nasmehom na ustih, srečen, 
saj se je srečal s pionirji, za 
katere je vedno našel lepo 
besedo, predvsem pa besede 
spodbude: »Učite se, da boste 
tako čimbolj koristili domo
vini. Vaša najvažnejša nalo
ga je učenje...« Ko sem 
zagledala maršala, me je pri 
priči minil ves strah, ki me je 
navdajal vse dni, zlasti pa v 
zadnjih trenutkih pričakova
nja. K temu je, pripomogel

zlasti an, moj vzornik in 
učitelj, saj je za vse nas vedno 
in tudi zdaj, na tem srečanju, 
našel lepo besedo: vprašal je 
zdaj enega zdaj drugega, 
kako mu je ime, od kod je 
prišel, kako se uči. .. Pio
nirji so brž navezali z njim 
prijeten pogovor in strah nas 
je minil. Kako tudi ne, ko pa 
je iz vsakega njegovega giba, 
besede. . . izžarevala ljube
zen do nas — njegovih otrok 
— zaupanje in varnost. Izro
čili smo mu darila, zapeli 
nekaj pesmi, pokusili dobrote 
z mize, nato pa smo se še 
fotografirali. Hudo mi je, ker 
nisem uspela dobiti slike s 
srečanja z njim. Zlasti mi je 
še zdaj v spominu trenutek, 
ko smo se postavili pred 
objektiv fotoaparata, saj me 
je predsednik prijel za roko, 
pobožal po laseh in rekel: 
»Djevojčice, čučni ovdje po
reči mene!« To sem rada 
storila in tako v srcu ohrani
la ta drobcen, a nepozaben 
prizor.«

Tako pripoveduje-Zvonka 
Recek iz Tešanovec. Njena 
pripovedje izredno prepričlji
va, doživeta. Hudo ji je, ker ji 
pozneje ni bila dana prilož
nost, da bi še kdaj (razen na 
slikah in televiziji) videla 
predsednika. Rada bi mu 
namreč stisnila roko in pove
dala, da je ona tista mala 
djevojčica. Tovariš Tito bi ji 
zagotovo rekel, da je zdaj že 
velika. In če bi jo vprašal, ali 
je s šolanjem nadaljevala in 
tako sledila njegovemu klicu, 
naj se mladina nenehno izo
bražuje, bi mu odvrnila, da
ga je ubogala. Zvonka je 
končala srednjo šolo, se 
zaposlila, zdaj pa študira ob 
delu. Žal pa se s Titom ne bo 
mogla nikoli več rokovati.
Zato pa bo še letos obiskala | 
njegov grob na Dedinju, se j 
poklonila njegovemu sporni- I 
nu, v Hišo cvetja položila I 
rože...

Š. SOBOČAN ■

DELOVNE ORGANIZACIJE PRIMAT LENDAVA

V d vižni
opremi velike

možnosti
Temeljna organizacija združenega dela Primat Len- 

| dava je največji proizvajalec skladišče opreme v Jugoslaviji 
\ znana pa je tudi zunaj meja. V tem srednjeročnem obdobju 

bi morali svojo ponudbo razčistiti na vse tipe skladišč, 
I sočasno pa jo zaokrožiti v smislu ponudbe na ključ. Takšna 

usmeritev pa seveda zahteva postopno formiranje inženi
ring službe, ki bi organizirala gradnjo skladišč vseh tipov 
od idejne zasnove do predaje v obratovanje, za uspešno 
poslovanje bi morala delovati v sklopu Primata učinkovita 
razvojno projektantska skupina, katere zametki so že 
zaznavni. Tako nekako je mesto lendavskega Primata 
opredeljeno v razvojnem programu občine do leta 1985.

V temeljni organizaciji Primat pa načrtujejo poleg 
proizvodnje skladiščne opreme še proizvodnjo dvižne 
opreme, zlasti baterijskih in paletnih viličarjev, ter drugih 
vozil na baterijski in ročni pogon za notranji transport. 
Število zaposlenih naj bi se večalo po 3-odstotni letni 
stopnji, s tem da bodo zaposlovali predvsem kvalificirane 
kadre. Danes je v Primatu zaposlenih okoli 450 delavcev, 
ki si prizadevajo, da bi izvoz v celotnem prihodku pred
stavljal od sedanjih 9 v letu 1983 najmanj 13 odstotkov. 
Posebej zanimivo pa je, da se bo uvoz za proizvodnjo 
viličarjev znižal od sedaniih 12 na 4 odstotke, sami pa 
pravijo, da so realne možnosti, da bodo to dosegli že v 
letošnjem letu. V zadnjih dneh se veliko govori o tem, da 
je proizvodnja dvižne opreme izredno perspektivna za 
Slovenijo in celotno državo, saj tovrstno opremo še vedno 
uvažamo, zato tem bolj preseneča podatek, da bodo šele 
leta 1986 zgradili novo proizvodno halo, ki naj bi omogo
čala hitrejšo proizvodnjo viličarjev. O tem je pred neda
vnim razpravljal tudi izvršni svet skupščine občine Len
dava in menil, da bi bilo potrebno program dvižne opreme 
realizirati že v tem srednjeročnem obdobju.

V Lendavi pravijo, da bi bilo potrebno združevati 
sredstva za gradnjo proizvodne hale tudi zunaj delovne 
organizacije, saj bi bilo nespametno odlašati s tako po
membno proizvodnjo. Dogovorjeno je bilo, da bodo opra
vljeni razgovori s predstavniki delovne organizacije in 
gospodarske zbornice, saj je za lendavsko občino izredno 
pomembno, kakšne proizvodne programe bodo realizirali. 
Pomembnost tega objekta je očitna, saj v starih strojnih 
delavnicah ni moč organizirati velika večje proizvodnje. 
Primat v Lendavi ima torej velike možnosti v proizvodnji 
dvižne opreme, to možnost pa bo potrebno izkoristiti 
čimprej. Zaradi večje proizvodnje skladiščne opreme pa v 
Primatu razmišljajo tudi o industrijskem železniškem tiru, 
saj je prevoz več kot 8000 ton materiala v poslovanju že 
dokajšnja postavka. Pa še o eni možnosti se dogovarjajo. V 
Lendavi naj bi imeli dve temeljni organizaciji združenega 
dela, saj predlagajo, da bi imeli v okviru delovne organi-

D zacije poseben TOZD za izvajanje montaž, ta dela pa 
opravljajo sedaj delavci lendavskega Primata. To sred
njeročno obdobje bo torej prelomno za Primat, zato bo 
potrebno kar najhitreje realizirati program dvižne opreme.

Jani D.

V ljutomerskem Im gradu bodo 
potrojili izvoz

• ■ * • X ■■■• ' , ’ , , ♦

Za morje pozimi?
S PROIZVODNJO JADRALNIH DESK KLJUB ZIMI NE MOREJO ZADOVOLJITI znanih montažnih kioskov.
TUJIH KUPCEV. GRADILI BODO NOVE PROSTORE IN ZMOGLJIVOSTI NEKAJ lepo oblikovanih in zato tudi

V letu, ki smo ga začeli, si 
tudi delovne organizacije lju
tomerske občine prizadevajo 
kar najbolj povečati izyoz, 
tako pridobiti več deviznega 
prihodka in seveda prispevati 
svoj del k splošnim prizade
vanjem za izboljšanje gospo
darskega položaja občine in 
vse naše države.

Delovna organizacija Im- 
grad v Ljutomeru je zagotovo 
ena takšnih, prav v letošnjem 
letu pa nameravajo kljub 
nekaterim prostorskim teža
vam in zato premajhnim 
proizvodnim zmogljivostim 
izvoz kar potrojiti.

»Ko smo pred leti začeli 
izvažati naše prve izdelke, 
takrat v glavnem kioske, smo 
že vedeli, da bomo morali v 
prizadevanja za še uspešnejši 
prodor na tuja tržišča vložiti 
več naporov za izboljšanje 
tehnologije ter tudi kakovosti 
naših izdelkov. Ponosno lah
ko povem, da smo to v zad
njih nekaj letih tudi uspeli in 
da smo danes eden pomemb
nejših izvoznikov tovrstnega 
blaga!« mi je hitel pripovedo
vati vodja v lej delovni orga
nizaciji Stanko Šnajder.

OBETAVEN PROIZVODNI 
PROGRAM

V dveh Imgradovih temelj
nih organizacijah izdelujejo 
zelo zanimivo paleto izdel-

KRAT POVEČALI.

kov. ki so prava redkost v 
naši državi in mnogi tudi 
zares edini v jugoslovanski 
proizvodnji. Tako zagotovo 
kaže omeniti vse perspektiv
nejši program montažnih ele
mentov. kjer so prav v zad
njih nekaj letih ob tesnem 
sodelovanju domačih stro- 

.kovnjakov dosegli zavidljive 
uspehe.

»Predvsem so to razne 
predelne in druge montažne 
stene«, mi je dejal Janez 
Širovnik, ki je po službeni 
dolžnosti odgovoren za razi
skavo tržišča in prodajo Im
gradovih izdelkov. »Razvili 
smo nekatere montažne grad
bene elemente, ki so na 
našem tržišču resnična no
vost. Prav zato še vsi naši 
gradbeniki ne vedo za tovr
stni način gradnje, zanimivo 
pa je, da se za takšen 
način, ki je cenejši in hi
trejši, najbolj ogrevajo de
lavci — povratniki. V tujini je 
namreč sistem montažne 
gradnje že zdavnaj vpeljan, 
in ko se naši delavci vračajo 
domov, seveda nočejo več 
graditi po dragih in dolgotraj
nih postopkih.«

V delovni organizaciji Im- 
grad so zato razvili vabljiv 
sistem gradnje predelnih 
sten, poimenovali pa so ga 

kar lepo po domače »naredi 
sam«.

Seveda pa so v njihovem 
proizvodnem programu še 
razne druge tovrstne »send

nekajkrat nagrajenih košev 
za smeti in jadralnih desk. Ta 
delovna organizacije je hkrati 
tudi edina v Sloveniji in 
druga v državi, ki proizvaja 
posebno satovje, kije osnovni 
material za mnoge njihove 

Takšni prizori niso nevsakdanji in prav ob našem obisku so 
v »trebuh« velikega tovornjaka naložili okrog 150 jadral- 

' nih desk za Holandijo. Foto: J. K.

vič« plošče, obložene Z gips 
ali fasadnimi oblogami. Veli
ko si obetajo, po vse večjem 
povraševanjti seveda upravi
čeno. tudi od sestavljivega 
programa, ki je zlasti name
njen opremljanju izložb, 
trgovskih lokalov, razstavišč 
itd. Imgradu pa bi delali 
krivico, če bi ne omenili že 

izdelke nekaterih drugih to
varn.

PREMAJHNE ZMOGLJI
VOSTI

»Seveda pa bi naredili še 
veliko več,« nadaljujeta Ši
rovnik in Franov, ko smo 
načeli pogovor o prihodnjih 
načrtih.

Skoraj 370-članski kolektiv 
predvideva v letošnjem letu 
celotni prihodek v višini 532 
milijonov dinarjev, dohodek 
168 milijonov, za poslovni 
sklad pa želijo nameniti sko
raj 40 milijonov. Če sodimo 
po dosedajih uspehih, potem 
smo tudi v prihodnje lahko 
prepričani, da bodo zastavlje
ne naloge uresničili.

»Veliko si obetamo tudi od 
izvoza, saj smo se prav letos 
odločili, da ga povečamo. Žal 
moram povedati, da bi lahko 
izvozili še več, vendar nas pri 
tem ovirajo še premajhni 
proizvodni prostori.« je pri
povedoval tovariš Franov.

Nič čudnega torej, če so se 
odločili za novo investicijo, že 
v bližnji prihodnosti pa bodo, 
če se gradnja ne bo zavlekla, 
v novi proizvodni dvorani za 
nekajkrat povečali proizvod
ne zmogljivosti za tiste izdel
ke, kijih najbolje prodajajo v 
tujini. Pravzaprav so se odlo
čili za dve novi hali, obe pa 
bosta zgrajeni še v tem sred
njeročnem obdobju.

In kaj bodo v obeh izdelo
vali? Že znane in na doma
čem ter tujem trgu uveljavlje
ne izdelke-jadralne deske ter 
kioske — ki sojih pred deseti
mi leti začeli prvič prodajati 
tudi v tujino.

DOMAČE ZNANJE IN DO
MAČI MATERIALI

Še nekaj je, kar je pri delu 

tega dokaj mladega ljutomer
skega kolektiva (in prav zato 
morda tudi tako perspektiv
nega) potrebno omeniti. Vse 
svoje izdelke razvijajo in 
izpopolnjujejo domači stro
kovnjaki. Ustanovili so svoj 
razvojni oddelek. Čeprav za
enkrat združuje le skupino 8 
sodelavcev, pa si od domače 
strokovne skupine vendar 
obetajo velike uspehe.

K vsemu pa morda še tole. 
Ko smo si po prijetnem 
razgovoru z mladimi sodelav
ci delovne organizacije Im- 
grad ogledali še del proizvod
nega procesa, smo se lahko 
hkrati tudi prepričali, da 
njihovi izvozni načrti niso 
zastavljeni tjavdan. Na dvori
šču se je prav tisto dopoldne 
trlo veliko težkih tovornja
kov, večina med njimi pa je 
čakala, da so ’ pridne roke 
Imgradovih delavcev ob po
moči viličarjev natovorile 
kioske, jadralne deske, mon
tažne elemente in še nekatere 
druge njihove izdelke. Pa 
čeprav se morda nepoznaval
cu zdi neverjetno, je vendarle 
res, da prav v tem času, ko 
smo sredi mrzle zime, komaj
da dohitevajo povraševanje 
po jadralnih deskah. Veliko 
prodajajo doma, še več pa, 
kar okrog 70 odstotkov vse 
proizvodnje, odkupijo tuji 
kupci. Zagotovo dobri obeti 
za prihodnje delo, mar ne!

Janez KURBUS

STRAN 12 VESTNIK, 27. JANUARJA 1981


